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Vážení sousedé,
největší obecní svát

ky v  roce jsou tu:  naše 
svatojánské slavnosti 
na památku svátku pat
rona telnického kostela, 
sv. Jana Křtitele. Mnozí 

už možná vnímají tyto významné dny 
jinak, ale přesto je třeba si stále připomí
nat původ našich tradičních svátků. Dří
ve lidé stále něco slavili, nacházeli mno
ho důvodů k  vzájemnému setkávání – 
žili více pospolu. Dodnes se nám několik 
takových momentů během roku zacho

valo a jedním z těch nejkrásnějších jsou 
i naše telnické hody. Bývají věru krásné 
a  veselé, do svých tanců a  zpěvů lákají 
lidi všeho věku. Ať už se zúčastníte ce
lého programu, nebo jen některé z jeho 
částí, přeji vám nejen plnost sváteční ra
dosti či bujarého veselí, ale také dobrý 
pocit z telnické vzájemnosti. Vždyť prá
vě to je zřejmě ten nejhlubší smysl, proč 
si hody tolik chráníme: v těchto chvílích 
buďme jedna dědina! A přátelé odjinud, 
kteří chcete býti u toho s námi, buďte ví
táni! Krásné telnické hody vám přeje

František Kroutil, Váš starosta

 úvodní slovo starosty

  Přehled jednání zastuPItelstva 
v květnu 

ve stručném přehledu shrnuji jed-
nání zastupitelstva obce telnice 
v květnu 2012:

   •  schválena změna nájemce telnické
ho rybníka: ukončení smlouvy s  Mys
liveckým sdružením Telnice, nová 
smlouva s Rybářským sportovním klu
bem Telnice

   •  schválen podíl obce Telnice na nákla
dech noční autobusové linky do So
kolnic, Telnice, Žatčan a Újezda u Brna 
ve výši 25 % (každá obec)

   •  schváleno pořízení dětských prvků 
v  ceně 308 520 Kč vč. DPH od spo
lečnosti EIBE Česko a  smlouva o  po
skytnutí dotace z  rozpočtu Jihomo
ravského kraje na akci „Bezpečná 
zahrada pro nejmenší děti“ ve výši  
300 000 Kč na realizaci akce

   •  schválena dohoda o  spolupráci mezi 
obcí Telnice a třemi vlastníky staveb
ních pozemků za účelem vybudování 
místní komunikace v části obce Telni
ce zvané Za rybníkem

   •  schválen návrh, kterým byla stanove
na obřadní místnost: zasedací míst
nost OÚ a  doba oddávání: každá so
bota v 11.00 hod.

   •  schválena kupní smlouva na odkou
pení částí pozemků p. č. 1144/48,  
p. č. 1144/49, p. č. 1144/50 

   •  schválen platební výměr na poplatek 
za provoz systému shromažďová
ní, sběru, přepravy, třídní, využívání 
a odstraňování komunálních odpadů 
a současně vyměření zvýšení včas ne
zaplacené části poplatku o  50  % při 
nezaplacení poplatku v řádné lhůtě 

   •  schválena celková výše nákladů za re
konstrukci zasedací místnosti obec
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ního úřadu, která činí 182 774 Kč,  
což je výrazně méně, než se očeká 
valo

   •  návrh na objednání projektové do
kumentace pro stavební povolení na 
akci „Chodník na ulici Draha k čerpací 
stanici BENTEL“ v ceně 25 000 Kč bez 
DPH bez projektu přeložek inženýr
ských sítí

   •  schválen Závěrečný účet hospodaření 
obce Telnice za rok 2011

   •  schválena darovací smlouva, kterou 
firma Beton Brož, s. r. o., poskytuje 
obci peněžitý dar ve výši 12 000 Kč 
(dlažba pro dětskou zahradu)

   •  schválena sponzorská smlouva, kte 
rou firma Urbania, s. r. o., věnuje obci 
vitrínu TRADITION v  ceně 6  770 Kč 
včetně DPH pro podporu činnosti 
spočívající v  přípravě a  realizaci pro
jektu „Bezpečná zahrada pro nejmen
ší“ v obci Telnice

   •  schválena smlouva o dílo s akademic
kým sochařem Radomírem Vavrušou 
na restauraci sochy sv. Jana Nepo
muckého 

   •  dohodnut postup ve věci rybníka Me
recký – zjistit formou ankety zájem 
vlastníků pozemků o prodej nemovi
tostí obci

   •  schváleno vypsání veřejné zakázky 
malého rozsahu na stavební práce 
„Zateplení objektu a  výměna výplní 
otvorů – MŠ Telnice“ – termín ode
vzdání nabídek je 15. června 2012

   •  zastupitelstvo se shodlo na tom, že 
nebude akceptovat nabídku společ
nosti FINBAU, a. s., na odkoupení po
zemků v  areálu VKT Měnín za cenu  
15 Kč/m2  František Kroutil



 Telnický zpravodaj – červen 2012Informace z obecního úřadu2

 závěrečnÝ účet obCe telnICe za rok 2011

 vznIkne v telnICI nová ulICe „za rybníkem“?

 novÝ PasPort doPravního značení a místníCh komunIkaCí

 čInnost obeCní PolICIe telnICe v měsíCI květnu

Vážení spoluobčané, na pravidelném 
zasedání ZO Telnice dne 28. května 2012 
jsme schválili závěrečný účet obce Tel
nice a  zprávu auditora o  hospodaření 
obce za rok 2011. Závěrečný účet obce 
byl vyvěšen na úřední desce a webových 
stránkách od 10. května a svěšen byl 26. 
května 2012. Během této doby nepřišly 
z řad vás, občanů, žádné připomínky ke 
zmíněnému hospodaření obce, ač obča
né mají právo nahlížet do závěrečného 
účtu. Občan má také právo při projedná
vání závěrečného účtu k  věci vystoupit 

přímo na jednání zastupitelstva, aniž by 
toto vystoupení mohlo být jakkoli limi
továno jednacím řádem. O  možnosti 
jeho vystoupení se nesmí hlasovat ani 
jinak rozhodovat, je dána přímo záko
nem. Předsedající je povinen občano
vi udělit slovo na základě toho, že se 
občan k tomuto bodu přihlásil. (Zákon 
128/2000 sb., § 16: (2) Občan obce, který 
dosáhl věku 18 let, má právo c) vyjadřovat 
na zasedání zastupitelstva obce v souladu 
s jednacím řádem svá stanoviska k projed-
návaným věcem, d) vyjadřovat se k návr-

hu rozpočtu obce a  k  závěrečnému účtu 
obce za uplynulý kalendářní rok, a to buď 
písemně ve stanovené lhůtě, nebo ústně 
na zasedání zastupitelstva obce.) Jelikož 
nikdo z  vás občanů obce tuto možnost 
nevyužil, jsem přesvědčen o  správnosti 
tohoto dokumentu a dobrém hospoda
ření obce, což je vizitkou celého zastupi
telstva a  rovněž vedení obce. Závěrem 
vám chci popřát hodně zdraví a hezkou, 
šťastnou dovolenou.

Zdeněk Jurczek,  
předseda finančního výboru

Od počátku nástupu do úřadu se s tím
to tématem neustále potýkáme, ba co 
víc: jen nové vedení obce jedná o  této 
myšlence v podstatě kontinuálně již více 
než rok. Nejdříve jsme svolali veřejné 
jednání s  dotčenými vlastníky pozem
ků a  domů v  blízkém okolí, sešli jsme 
se jak na místě samém, tak i  v  zasedací 
místnosti obecního úřadu. Poté dlouhou 
dobu trvala jednání se třemi soukromý
mi investory (vlastníky tří dotčených po
zemků). Tito lidé jsou pro realizaci svého 
záměru (stavba nových rodinných domů 
v  této lokalitě) ochotni financovat stav
bu nové přístupové komunikace (před
pokládaná hodnota je cca 1 mil. korun), 
která se bude napojovat na místní komu
nikaci, která vede mezi rybníkem a  par
kem u  rybníka. Důležité je také to, aby 
se ostatní majitelé pozemků, i když mo
mentálně nemají v plánu stavět, rozhodli 

investovat do realizace přípojek inženýr
ských sítí. Stavbou této komunikace to
tiž dojde k výraznému zhodnocení ceny 
jejich pozemků, které donedávna byly 
pouze ornou půdou. Případné budoucí 
překopy silnice znehodnotí nově vybu
dovanou komunikaci se všemi důsledky, 
které tato skutečnosti mívá (znepříjem
nění života ostatním sousedům, otřesy 
domů, zhoršená údržba komunikace) – 
překopy silnice obvykle již nikdy nelze 
opravit do kvality původního stavu nové 
silnice. 

Nicméně jednání stále pokračují, ne
jsou vůbec jednoduchá. Obec Telnice již 
však schválila dohodu o  spolupráci na 
realizaci této komunikace, takže se teď 
čeká na její naplnění ze strany zmíně
ných investorů. O dalším postupu bude
te informováni. Důležité je také zmínit, 
že se obec s  investory dohodla, že pro 

stavbu svých domů, resp. dopravu těž
kého stavebního materiálu, budou využí
vat spodní účelové komunikace vedoucí 
kolem potoka. Jakmile bude nová silnice 
hotová, bude nutné vybudovat v  této 
oblasti novou obytnou zónu, která vy
volá instalaci obrubníků a opravu stáva
jící komunikace mezi rybníkem a parkem 
a také realizaci nového stavebního prahu 
(retardéru) u myslivny.

Obec Telnice bohužel nedisponuje do
statečnými finančními prostředky na rea
lizaci nových komunikací. Je ale schopna 
v  nové lokalitě investovat do veřejného 
osvětlení. V  návrhu nového územního 
plánu se otevírají další možnosti sta
vebního rozvoje naší obce a  je třeba si 
dopředu stanovit pravidla, za kterých je 
možné tento rozvoj podporovat: realiza
ce komunikací bude vždy věcí investorů, 
kteří chtějí v nové lokalitě stavět.  FK

Městský úřad Šlapanice schválil nový 
pasport dopravního značení a  míst
ních komunikací v  Telnici, který usta
novuje některé nové dopravní značky 
v  naší obci. Například ulice Nová se 

stane neprůjezdnou (Průjezd zakázán) 
– je to v reakci na petici obyvatel této 
obce, stejně tak se v  ulici Růžová ob
jeví značka Průjezd zakázán a  časem 
bude rozšířena obytná zóna níž až do 

spodní zatáčky, kde se zřejmě v příštím 
roce bude instalovat nový zpomalova
cí práh (a současně ukončení obytné 
zóny). Na žádost občanů také přibu
dou na různých místech značky „Slepá 

O zneužití dobrosrdeč
nosti telnických občanů se 
pokusil 44letý muž z  Tiš
nova, který se pod zámin
kou nepojízdného moto
rového vozidla pokoušel 
od starších občanů vylákat 
finanční hotovost. Díky po
zornosti těchto občanů, kteří 
okamžitě zavolali starostu obce 

a  strážníky obecní policie, 
se jeho záměr nezdařil. 
Květen byl i bohatý na ná
lezy, a  to zánovního kola, 
dětské koloběžky a  peně
ženky s finanční hotovostí, 

kterou nalezl a poctivě ode
vzdal na služebnu obecní 

policie místní občan. Všechny 
nalezené věci se podařily vrátit 

jejich majitelům. Strážníci se také vě
novali dopravní bezpečnosti a  zjistili 
60 přestupků v dopravě, z nichž 2 pře
stupky byly postoupeny příslušnému 
správnímu orgánu. Zkontrolováno bylo  
i 9 pejskařů a 3 osoby, na které upozor
nili telničtí občané. Děkujeme občanům 
Telnice za spolupráci.

Jiří Pavlus, vedoucí strážník  
Obecní policie Telnice
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ulice“ tak, aby to cizí vozidla nelákalo 
ke zbytečnému zajíždění a otáčení. Na 
Masarykově nám. by se měly objevit 
reflexní značky, které upozorní na ne
bezpečnou zatáčku (ve směru od Ho
donína), takže vozidla budou v  před
stihu informována o  nutnosti snížení 
průjezdové rychlosti náměstím nejen 
ve dne, ale i v nočních hodinách. Na uli
ci Hliníky například vznikne nová zóna 
„40“ pro usměrnění rychlosti projíždě
jících vozidel. V  kontextu se službou 
Obecní policie Telnice bude možné 
tuto rychlost na místě kontrolovat. Při 

nepřehledném výjezdu z ulice Růžová 
by mělo v budoucnu pomoci také nové 
zrcadlo.

Změn je samozřejmě více, ve většině 
případů lze potvrdit vstřícnost jak Poli
cie ČR, tak i Městského úřadu Šlapanice. 
Obec Telnice také požadovala schválení 
nižší průjezdové rychlosti na ulici Palac
kého, což však Policie ČR neschválila, 
totéž platí i  o požadavku na omezení 
tonáže vozidel projíždějících ulicí V dě
dině. 

Ne vše se vždy podaří, nicméně boj za 
zklidnění dopravy v Telnici nevzdáváme 

a kromě práce strážníků Obecní policie 
Telnice budeme i  nadále hledat další 
řešení, jak efektivně zvýšit dopravní 
bezpečnost v  naší obci. Návrh nového 
pasportu visel na obecních nástěnkách 
a bylo možné si jej prohlédnout také na 
webových stránkách obce a  jsme rádi, 
že se někteří občané k  této problema
tice vyjádřili. Obvykle se takto pasport 
veřejně nepřipravuje, nicméně jsme 
chtěli dát lidem šanci promluvit do pří
pravy tak důležitého dokumentu, který 
organizuje dopravu v naší obci. Děkuje
me všem za spolupráci.  FK

 zPrávy z obeCního úřadu
dlužníCI místníCh PoPlatků 
uhradí 50 % Penále 

Zastupitelstvo obce Telnice se na 
svém 25. zasedání dne 9. května 2012 
usneslo na tom, že všem dlužníkům, 
kteří neuhradí svůj dluh z místních po
platků za komunální odpad za minulá 
období (za rok 2011 a starší), bude na
výšena částka k  úhradě o  50 %. Důvo
dem je to, že obec Telnice vynakládá 
další náklady na urgování a  vymáhání 
těchto pohledávek. Drtivá většina obča
nů Telnice je v tomto ohledu poctivá – 
nezaplacená část činí necelá 4 % všech 
místních poplatků za komunální odpad. 
Po poslední výzvě se několik neplatičů 
dostavilo a svůj dluh uhradilo, nicméně 
ještě zdaleka ne všichni. V druhé polo
vině května 2012 obdrží tito zbývající 
dlužníci od obce Telnice platební výměr 
(navýšený o 50 % k současnému dluhu) 
a v případě, že jej neuhradí, bude násle
dovat exekuční vymáhání. 

černá skládka na Pomezí ka-
tastru telnICe a měnína

Obecní policie Telnice při běžné kont
role katastru naší obce objevila (zřejmě 
čerstvou) černou skládku střešních ta
šek (typu bobrovka a brněnka) na kraji 
polní cesty, která vede pod měnínskými 

Vinohrádky a je ve svahu nad vodní ná
drží Merecký. Nedaleko této skládky se 
nachází další, tentokrát převážně s dře
věným odpadem. Jelikož se obě skládky 
nacházejí na obecních pozemcích, je 
bohužel povinností obce provést jejich 
odklizení. S ohledem na množství odha
dujeme náklady v rozpětí okolo 10 tisíc 
korun vč. dopravy a uložení na skládce. 
Obě černé skládky byly vytvořeny nej
spíše někdy v nočních hodinách, proto 
bychom chtěli požádat případné svěd
ky, kteří by mohli podat bližší informace 
např. o  vozidle, které tento odpad na 
toto místo vyvezlo. Pokud by byl zjištěn 
viník, hrozí mu pokuta až 50 000 korun 
a  samozřejmě úhrada všech nákladů 
spojených s  odklízením odpadu. Pře
dem děkujeme všem za spolupráci.

vÝPIsy z rejstříku trestů  
Pro PrávnICkou osobu

Od 3. května by  
la spuštěna no vá 
funkcionalita na 
Czech Pointu. Jde 

o vydávání výpisu z Rejstříku trestů pro 
právnickou osobu. Údaje z  evidence 
rejstříku trestů právnických osob, které 
se uvádějí ve výpisu, jsou veřejně pří
stupné. Z  tohoto důvodu se při podá
ní žádosti o  výpis týkající se právnické 
osoby neověřuje totožnost osoby, která 
žádost podává. Žádost se netiskne, ani 
nearchivuje. Správní poplatek za vydání 
výpisu je ve výši 100 Kč.

obeC telnICe dotaCI na dětské 
hřIŠtě na hlIníkáCh nezískala 

Obec Telnice podala počátkem roku 
2012 žádost o dotaci na dětské hřiště na 
Hliníkách, cílem bylo vytvořit jedno po
řádné dětské hřiště na ploše mezi stá
vajícím novým (malým) hřištěm u kolejí 

a  původním hřištěm před bytovkami. 
Tento záměr se ale bohužel nezdařil. 
Ministr pro místní rozvoj ing. Kamil Jan
kovský se bohužel ve svém rozhodnutí 
č. 62/2012 rozhodl dát přednost jiným 
žádostem, naše obec tedy neuspěla. 
Celkově bylo podáno 1  137 žádostí, 
uspělo 290 (z toho 58 z  Jižní Moravy), 
neuspělo 847 žádostí (z toho 114 z Jižní 
Moravy). Tak snad příště…

oPloCení dětského hřIŠtě  
na nádraží 

Dětské hřiště, které je situováno 
hned vedle kolejí v  nádražní čtvrti 
(před bývalými vojenskými bytovka
mi), se dočkalo oplocení, které bude 
chránit děti před provozem na silnici. 
Z  tohoto dětského hřiště donedávna 
vedl ničím nekrytý vydlážděný sráz 
přímo k chodníku a následně na silni
ci, místní obyvatelé na tuto skutečnost 
několikrát upozorňovali, protože právě 
díky tomuto stavu dětské hřiště nebylo 
zcela bezpečné. Obec Telnice objed
nala u  dodavatele oplocení té hrany 
pozemku, která sousedí se silnicí. Nový 
plot byl postaven tak, aby umožňoval 
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průchod na chodník a současně nedo
volil dětem přímý a  rychlý přístup na 
silnici. 

PostuP stavebníCh PraCí  
ve ŠkolCe

Stavební práce, které od počátku květ
na 2012 prováděl dodavatel (společnost 
STAVOS), se již blíží ke konci. Kromě vy
budování nové kanalizační přípojky pro 
splaškové i dešťové vody, proběhly také 
úpravy na statice budovy a opravy střeš
ní vazby. Plocha nádvoří mateřské školy 
byla po všech zemních pracích dobe
tonována a  jakmile beton lépe vyzraje 
(počátkem června), proběhne položení 
finální povrchové vrstvy – asfaltu. Sou
běžně s  tím byl opraven také povrch 
vjezdu do školky, výškově přizpůsobeny 
chodníky, opraveno a  dodlážděno par
koviště před školkou. Současně dodava
tel provedl zhutnění zeminy a výstavbu 
nového plynového antoníčku a  opravu 
propadající se vjezdové brány. Do kon
ce května by tedy již měly ustat všechny 
dosavadní práce a počátkem června se 
školka dočká nového asfaltového povr
chu. Poté by mělo dojít také k předláž
dění zvlněného chodníku v areálu škol
ky. Do letošních hodů by mělo být vše 
hotovo. Děkujeme všem návštěvníkům 
školky za dosavadní trpělivost.

kožní ambulanCe v újezdě 
u brna 

V Domě s  pečovatelskou službou 
v  Újezdě u  Brna ordinuje kožní lékař
ka MUDr. Monika Těšíková, která tímto 
ohlašuje potenciálním pacientům z Tel
nice, že je k dispozici v ordinační hodi
ny každý pátek od 8.00 do 12.00 hod. 
Není třeba se objednávat: je možné při
jít i bez doporučení. Kontaktní spojení: 
777 596 097.

veřejné Projednání návrhu 
nového územního Plánu

Po dohodě s  pořizovatelem Územní
ho plánu obce Telnice (Městským úřa
dem Šlapanice) a  jeho zpracovatelem 
(společností AR projekt) byl stanoven 
termín veřejného projednání nového 
Územního plánu obce Telnice na stře-
du 1. srpna 2012 v 17 hodin v zaseda-
cí místnosti obecního úřadu telnice. 
všichni občané jsou srdečně zváni. 
V  rámci veřejného projednání mohou 
občané vznášet své připomínky a  ná
mitky. K  těmto případným připomín
kám či námitkám se nejprve vyjádří 
pořizovatel a zpracovatel ÚP, poté bude 
vše předloženo k projednání zastupitel
stvu obce Telnice.

stavební PráCe na Přístavbě zŠ
Stavební práce na realizaci přístavby 

základní školy byly zahájeny zemními 
pracemi na školním dvoře a částečnou 
úpravou cihlové zdi mezi kostelem 
a  školou. Podle předpokladů by práce 
měly trvat až do druhé poloviny srpna 
2012. Dlažba, která byla odstraněna ze 
školního nádvoří (v ploše plánované 
přístavby) bude použita v areálu mateř
ské školy na předlážení chodníku. Rodi
če a děti byli školou informováni o tom, 
že po dobu provádění stavebních pra
cí bude přístup do školy možný pouze 
hlavním vchodem.

káCení stromů  
v neobvyklou dobu

Jistě jste mnozí zaznamenali, že v sou
vislosti se stavbou přístavby ZŠ bylo 
nutné pokácet tři staré a především vel
mi vysoké túje, které lemovaly dnes již 
zbouranou zídku mezi školním dvorem 
a  kostelním nádvořím. Zbyla zde ještě 

jedna, která stojí mezi školní budovou 
a  farou. Vzhledem k  jejímu stáří a  rizi
ku, které s sebou takto přerostlý strom 
přináší, bude nutné provést na podzim 
také její skácení. O náhradě za všechny 
čtyři stromy budeme jednat s telnickou 
farností tak, aby se na své místo zase 
mohla vrátit svěží zeleň, která tato pro
stranství pěkně doplňovala. Kácení také 
postihlo dva stromy v  nádražní čtvrti, 
v  těsné blízkosti autobusové zastávky. 
Stav obou stromů byl bohužel již hava
rijní. Dvoukmenový strom, který v sobě 
nese vzpomínky na II. světovou válku, 
bude vlastníkem (Českými drahami) se
řezán do takové výšky, aby mohl slou
žit lidem pro posezení a současně jako 
připomínka své doby – všem doporu
čujeme provést prohlídku místa: kdo 
zde dokáže najít zapomenutý rýč z vá
lečného období? Kácení těchto dvou 
starých javorů povolil příslušný Drážní 
úřad a  bylo provedeno dodavatelskou 
společností Českých drah jako majitele 
pozemku i stromů.

oPrava sIlnICe č. 380
Jak bylo dříve přislíbeno ředitelem 

Správy a údržby silnic Jihomoravského 
kraje, panem ing. Zouharem, proběhne 
v průběhu května a června 2012 oprava 
komunikace II. třídy č. 380. Na rozdíl od 
předchozích let použije tentokrát SÚS 

JMK technologii SILKOT, která dokáže 
vlivem vysokých teplot nahřát okraje 
původního materiálu silnice a  vytvořit 
tak jednolitější kontaktní spojení s nově 
dodanou směsí. Díky této moderní 
technologii by mělo dojít ke zvýšení 
doby udržitelnosti takové opravy.

InformaCe o vedení  
InženÝrskÝCh sítí v telnICI

Již v  minulém čísle Telnického zpra
vodaje jsme vás informovali o  tom, že 
systém Geoportál nabízí možnost pro
hlédnutí návrhu nového územního plá
nu obce Telnice. To je asi v tuto chvíli ten 
nejatraktivnější datový obsah, který zde 
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můžete najít. Nově jsme do něj nechali 
také nahrát informace o  vedení inže
nýrských sítí v  ulicích naší obce. Takže 
každý, kdo se chystá provádět jakékoliv 
zemní práce, stavět nový dům, budovat 
přípojky na inženýrské sítě apod., může 
těchto informací bezplatně využít. Kva
lita informace je samozřejmě orientační, 
nicméně jsou to stejná zdrojová data, 
s  jakými pracuje i  obecní úřad. Spuš
těním tohoto systému si tedy můžete 
ušetřit návštěvu obecního úřadu a  vše 
potřebné si zjistíte klidně i  v  nočních 
hodinách či o  víkendech. Stačí se jen 
přihlásit na internetu na adresu: http://
www.geosense.cz/geoportal/telni
ce/, případně přímo na úvodní stránce 
obecních webových stránek www.telni
ce.cz naleznete v  pravém menu odkaz 
na tento šikovný prográmek. Ovládání 
je uživatelsky velmi přátelské, zvládne 
to jistě i úplný začátečník.

budouCnost vodního díla  
mereCkÝ (rybníku balaton)

Odpověď na otázku, jaká bude bu
doucnost tohoto rybníku, není jedno
duchá. Je třeba rozlišit vodní dílo samot
né (vodní nádrž, stavidlo, čerpací stanici 
apod.) a jeho provozování od pozemků, 
na kterých se všechno nachází. Máme
li hovořit o majiteli vodního díla a při
lehlé budovy, pak je jím právoplatně 
pan Pavel Čáslava. Vlastníků zmíněných 
pozemků je však více než 30. Cena po
zemků pod vodním dílem je mizivá (dle 
znaleckého posudku 10 korun za m2),  
cena nezavodněných pozemků v  are
álu vodního díla je sice o  něco vyšší, 
ale rozhodně nelze hovořit o  tom, že 
pozemky samotné skýtají jakoukoliv 
možnost spekulace. Starosta obce svo
lal v  březnu 2012 vlastníky pozemků, 
majitele vodního díla i dotčené orgány 
státní správy ke společnému projed
nání, aby si vzájemně vysvětlili své zá
měry a pozice. Následně tuto záležitost 
projednalo zastupitelstvo obce Telnice 
a  shodlo se na tom, že před zvolením 
jasné strategie, jak se stavět dál k  bu
doucnosti tohoto areálu a  k právům 
obce na využívání obecních pozemků 
v tomto areálu, osloví všechny vlastní
ky pozemků anketou, jsouli ochotni 
je případně nabídnout obci k  prodeji 
za ceny dle znaleckého posudku. V pří
padě, že by se v této věci kladně vyjá
dřilo významnější množství vlastníků, 
je možné, že se obec touto tématikou 
začne zabývat do větší hloubky, než jen 
z pohledu vlastníka několika pozemků. 

Nicméně stále je třeba mít na zřeteli to, 
že majitel vodního dílo má také svá prá
va a pokud se má celá věc někam po
sunout, bez vzájemné dohody s ním se 
rozhodně nikam nic neposune. V době 
uzávěrky tohoto čísla zpravodaje neby
ly ještě výsledky zmíněné ankety zná
my.

úPrava sPortovního hřIŠtě 
v nádražní čtvrtI

Ve čtvrtek 24. května 2012 se sešli 
obyvatelé bytových domů ul. Hliníky 
se starostou obce a  diskutovali návrh 
na úpravu původního sportovního 
travnatého hřiště, které lze nalézt mezi 
poslední bytovkou a zahrádkami (sou
sedícími se studnou). Toto hřiště bylo 
svého času využíváno k různým míčo
vým hrám, dnes ale již vzhledem k po
měrně nerovnému povrchu je praktic
ky nepoužitelné. Občané se tedy do
hodli na tom, že obec vyhlásí brigádu 
na úpravu tohoto hřiště (konala se 9. 
června 2012) a společně se pokusí dát 
hřiště dohromady. Kromě samotného 
vyrovnání terénu hlínou a zasetí trávy 
bude třeba také bezpečnostně ořezat 
přilehlé topoly, jejichž suché větve 
jsou dnes nebezpečím i  pro kolem
jdoucí. Budou natřeny kůly pro upev
nění sítě, zasypáno bývalé pískoviště, 
přestěhována a  zrenovována lavička. 
Obec pomůže s  instalací dočasného 
čerpadla na zalévání (vodou ze 
studny) a  místní obyvatelé se budou 
střídat v  zalévání trávníku tak, aby 
hřiště mohlo být pro příští sezonu 
k  dispozici jak dětem, tak i  dospělým 
pro různé sporty, od volejbalu, 
nohejbalu, fotbálku či třeba tenisu ve 
stylu telnického Wimbledonu. Brigáda 
se uskutečnila po uzávěrce tohoto 
čísla zpravodaje, takže reportáž o jejím 
uskutečnění vám přineseme v  dalším 
vydání Telnického zpravodaje.

obeCní brIgáda  
na zbourání hřbItovní zdI

Ve velmi parném dni, kdy padaly 
staleté historické teplotní rekordy (v 
sobotu 28. dubna 2012), se třicet od
vážných a především velmi pracovitých 
mužů vydalo provést bourání hřbitovní 
zdi, která sousedí se zahradami man
želů Kocmundových, Matouškových 
a Moučkových. I tito sousedé se k nám 
přidali. Od počátku bylo nasazeno 
opravdu velmi svižné tempo, které bylo 
korunováno rychlým rozebráním zdi, 
takže se od poledního času až do tří 

hodin odpoledne čistily základy a  při
pravovaly na stavbu nové zdi, která by 
měla stát na stejném místě, jen bude 
o kousek vyšší a bude postavena z bí
lých cihel. Koordinaci stavby nové zdi 
zajišťuje zastupitel pan ing. Miroslav 
Homola s  partou zedníků okolo pana 
Karla Jochmana. Vřele děkuji všem, 
kteří se v tak horkém počasí vydali po
moci s  rekonstrukcí této hřbitovní zdi. 
Potěšilo mne, že se na místě objevili jak 
zástupci Orla, Sokola, Supa, Milovníků 
dobrého vína, stejně tak místní farní
ci, dokonce i  jeden zástupce ze Sokol
nic. Věřím, že i  toto spektrum účastní
ků obecní brigády ukázalo na to, že si 
našeho krásného hřbitova společně 
všichni vážíme a jsme ochotni pro mís
to odpočinku našich předků a  zřejmě 
jednou i  nás, něco dobrého vykonat. 
Děkujeme!

stavba hřbItovní zdI
Po úspěšné brigádě na zbourání hřbi

tovní zdi probíhalo v  květnu a  červnu 
její postavení z bílých cihel. Stavbu zdi si 
vzal na starost zastupitel pan ing. Miro
slav Homola a k realizaci tohoto záměru 
si přizval zkušené místní zedníky: pana 
Zdeňka Konečného st. a Karla Jochma
na, kterým pomáhali Jan Blaženka a Ivo 
Šrot. V  době, kdy čtete tyto řádky, je 
pravděpodobné, že již zeď kompletně 
stojí. Cílem totiž bylo to, aby zeď v době 
telnických hodů stála opět na svém 
místě. Děkujeme všem, kteří jakkoli se 
zbouráním či stavěním zdi pomohli, 
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zvláště pak rodině Václava Burka, která 
pro stavbu věnovala významné množ
ství bílých cihel. Děkujeme!

Převod termInálu Ids jmk  
do vlastnICtví obCe

Vedení obce Telnice se dohodlo se 
zástupci Jihomoravského kraje na tom, 
že obec převezme darem do svého ma
jetku dopravní terminál IDS JMK v  ná
dražní čtvrti včetně zařízení s  tím, že 
se ve spolupráci s JMK provede oprava 
dešťové kanalizace v  ceně zhruba 650 
000 korun a Správa a údržba silnic při
praví rekonstrukci části komunikace, 
která zhruba spojuje úsek od železniční 
vlečky po dopravní terminál. Současně 
také Jihomoravský kraj bude nadále 
pokračovat v přípravách projektové do
kumentace na dvě okružní křižovatky: 
první na katastru města Újezd u  Brna 
má řešit otáčení autobusů, druhá na 
křižovatce Mohyla míru–Telnice–Újezd 
u Brna–Sokolnice má řešit nebezpečné 
místo častých dopravních nehod. Tyto 
dvě okružní křižovatky jsou ale finančně 
velmi náročnou investicí a  současně 
je třeba také spolupráce Města Újezd 
u  Brna, na jehož katastru se má větší 
část tohoto díla případně realizovat. 
Převod dopravního terminálu do vlast
nictví obce by měl proběhnout zřejmě 
v podzimních měsících.

úřední hodIny  
obeCní PolICIe telnICe

Po dohodě starostů obcí Telnice, Mě
nín a  Žatčany byly stanoveny úřední 
hodiny strážníků Obecní policie Telnice 
na každou druhou středu v měsíci od 17 
do 18 hodin. V tento čas bude alespoň 
jeden ze strážníků osobně přítomen na 
služebně OPT v  budově obecního úřa
du – Růžová 243, Telnice. Nicméně na 
známém telefonním čísle (725 177 661) 
jsou strážníci připraveni vám pomoci 
a poradit i mimo tento čas.

obeCní brIgáda v nové dětské 
zahradě na růžové ulICI

V době uzávěrky tohoto vydání zpra
vodaje se teprve chystala obecní brigá
da na přípravu nové Bezpečné dětské 
zahrady pro nejmenší v  Růžové ulici, 
předběžný termín byl stanoven na 16. 
června 2012. Bližší informace o realizaci 
tohoto projektu přineseme až v dalším 
zpravodaji. 

noční lInka – sPuŠtění  
Provozu (snad 10. června 2012)

V době uzávěrky tohoto vydání Telnic
kého zpravodaje se finišovalo s  přípra
vou spuštění provozu noční autobusové 
linky, která bude mít patrně označení 95 
a bude vyjíždět z hlavního nádraží (vla
kového) každou sobotu a neděli v 01.00 

hod. V Telnici by linka měla zastavovat 
jak v nádražní čtvrti (zastávka terminálu 
IDS), tak i před orlovnou. Bližší informa
ce se občané dozvědí formou letáčku, 
který dostanou do svých schránek. Na 
provozu této linky se budou finančně 
podílet 25 % obce Telnice, Sokolnice, 
Žatčany a město Újezd u Brna, kde bude 
noční linka končit.

oú telnICe zvítězIl v soutěžI 
úřad roku „Půl na Půl“

Naše obec se letos na jaře přihlásila 
do soutěže Úřad roku „Půl na půl“ – re
spekt k rovným příležitostem. Telnice se 
v  letošním 6. ročníku soutěže umístila 
na 1. místě v kategorii obcí I. typu! Sou
těž má podle Ministerstva vnitra, které 
ji vyhlašuje, podpořit zavádění politiky 
rovnosti žen a mužů do práce úřadů ve
řejné správy. Každý úřad veřejné správy 
by měl do své práce začlenit priority vlá
dy při prosazování rovnosti žen a mužů, 
a to nejméně ve dvou základních smě
rech: dovnitř vlastního úřadu, tedy 
směrem k zaměstnancům a zaměstnan
kyním, ale i  vzhledem k  obyvatelstvu, 
které v daném územně samosprávném 
celku žije. Tato soutěž je ve sledování 
a odměňování úřadů za to, že prosazují 
rovnost žen a mužů, jediná svého druhu 
v Evropě. 

 František Kroutil, starosta

• 

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

 telnICké kulturní léto 2012

 vÝznamná žIvotní jubIlea telnICkÝCh občanů
V dubnu 2012 oslavily významné narozeniny: paní Marie Režná 
(Nová), paní Zdenka Matulová (Palackého), paní Jiřina Večeřová 
(Nová), pan Josef Jedounek (V dědině) a pan František Kopeček 
(K nádraží).

V květnu 2012 si svá jubilea připomněli: paní Marie Konečná 
(Růžová), paní Klotilda Veberová (V dědině), paní Marie Mrkvicová 
(Růžová), paní Alžběta Dvořáková (Nová), paní Dara Staňková 
(Draha), pan Miroslav Přikryl (Za sokolovnou) a pan František 
Hostěradský (Na vilách).

Letošní Telnické kulturní léto pod zá
štitou kulturní komise chystá pro tel
nické diváky spoustu zajímavých příle
žitostí, jak se v horkém létu osvěžit za
jímavými kulturními zážitky. Vše začne 
v sobotu 7. července večer promítáním 
letního kina, tentokrát na parkovišti 

u  sokolovny, kde vás s  velkou pravdě
podobností budou čekat filmové hity 
jako například „Lidice“, „Fimfárum – Do 
třetice všeho dobrého“ či Hřebejkovo 
drama „Nevinnost“. Stejně jako v  loň
ském případě bude vstupné pro diváky 
zdarma. Promítání bude tentokrát pro

bíhat tři dny, tedy až do pondělí 9. čer 
vence. Na 21. července je připraveno 
slavnostní kácení máje na sokolovně, 
které pořádá Sokol Telnice a týden na to 
(28. července) Country večer s  Poutní 
ky – do Telnice zavítá legendární coun
try a  bluegrassová kapela, kterou zná 
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snad každý fanoušek tohoto žánru, vý
tečná a pohodová muzika je jistě zaru
čena. Více o  této hudební skupině se 
dozvíte na www.poutnici.cz. 

Neděle 5. srpna bude patřit Divadlu 
Stodola a jejímu skvělému představení 
„Úžasná svatba“. Autor této divadelní 
hry Robin Hawdon přidal k názvu také 
podtitul: „Každý dostane jen to, co si za
slouží...“ Více o divadelním spolku, který 
před rokem již v Telnici skvěle bavil své 
publikum, získáte na webových strán
kách www.divadlostodola.cz. Neděle 
12. srpna bude již podruhé patřit Malé 
napoleonské bitvě, ve které se spolu 
opět střetnou tři mocnosti na poli za 
Telnicí. Těšit se můžete na krásné do
bové kostýmy císařských vojsk, ale i dě
lostřeleckou výbavu, při jejímž použití 
se bude nejen dětem tajit dech. Pouči
li jsme se z  minula, takže diváky bude 
čekat lepší ozvučení a věříme, že i více 
historických zajímavostí a služeb, včet
ně občerstvení na místě samotného 
představení. V  průběhu června budou 
také probíhat jednání s  ředitelem Mo
hyly míru o tom, aby v tento den byla 
zájemcům o prohlídku otevřena expo
zice tohoto památníku i samotná kaple. 
Je velmi pravděpodobné, že se k  nám 
připojí také Domov pro seniory v Sokol
nicích, který se chystá v tento den slav
nostně odhalit na zámku pamětní des
ku. Lze tedy očekávat, že pro všechny 
zájemce bude připraven autobus, který 
je na obě místa včas dopraví. O  týden 

později se v  Telnici představí nadšen
ci leteckého modelaření ze Žatčan, 
kteří si připraví Letecký modelářský 
den. Je možné, že v  tento den bude 
také opět létat pro zájemce vrtulník 
nad Telnicí. Uvidíme. Více se o  aktivi
tách žatčanského modelářského klubu 
ALCA dozvíte na webových stránkách  
www.mkalka.cz.

Zlatým hřebem letního programu 
bude benefiční koncert dechové ka
pely Jana Slabáka Moravanka. Myslím, 
že nikomu nemusíme tuto slavnou 
dechovku představovat, přesto se 
o  ní můžete více dozvědět na strán
kách www.moravanka.net. Koncert se 

uskuteční v  neděli 26. srpna v  areálu 
Sokola Telnice a  dobrovolné vstupné 
bude věnováno opět na dobročinné  
účely.

Letní prázdniny i program Telnického 
kulturního léta uzavře již tradiční akce 
pro celou rodinu s  názvem „Den pro  
rodinu“, kterou pořádá Telnické sluníč
ko. Zváni jsou úplně všichni, na své si 
jako obvykle přijdou jak děti, tak i  ro
diče, pohoda pro všechny členy rodi
ny je bezpečně zajištěna. Je zřejmé, že 
všichni telničtí obyvatelé v létě nezmizí 
na dva měsíce k moři, a proto se s těmi, 
kteří zůstanou, těšíme na příjemné letní 
setkání. FK

 malované telnICké PohlednICe
Po dohodě s paní Martinou Hostěra

dskou jsme připravili pro všechny zá
jemce nové malované telnické pohled
nice, které jsou k dispozici na obecním 
úřadě za přátelskou cenu 5  korun/ks. 
V tuto chvíli jsou k dispozici pohledni
ce s těmito motivy: ulice V dědině, ulice 
Růžová, kostelní věž ze školního dvora, 
fara a  kostel, náměstí a  Pohostinství 
u Laštůvků, ulice Draha, rybník a okolí, 
Šatlava s  obecním úřadem. Autorkou 
těchto nádherných pohlednic je paní 
Martina Hostěradská a jakmile jí to čas 
dovolí, budeme pokračovat dále na 
přípravě dalších pohledů na naši krás
nou obec. Pohlednice budou v  pro
deji mimořádně také o hodové neděli 
(24. června) přímo v  areálu Sokola 
Telnice (po tancích). Poté samozřejmě 
kdykoliv v  úřední hodiny na obecním  
úřadě. FK
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 vÝtěžek sbírky na květInovÝ den

 jak se rozběhl Projekt obeCního soCIálního Internetu?

Dne 16. května 2012 proběhla v Tel
nici sbírka v  rámci květinového dne, 
která vynesla celkově 9  380 korun  
a 2  eura. Čtyři dobrovolníci (Pavla 
Chovancová, Eva Zavadilová, Vladan 
Mifek a  František Kroutil) prodávali li
dem žluté kytičky se stuhou, které mají 
symbolizovat boj s  rakovinou. Telničtí 
občané si nakonec koupili 250 kytiček, 
takže průměrný příspěvek na jednu 
kytičku činil asi 37 korun, což je téměř 
dvojnásobek oficiální ceny tohoto žlu

tého kvítku (20 korun). Objem vybra
ných darů považujeme za úspěch, a to 
i vzhledem k tomu, že byl pracovní den 
a  hlavní část sbírky probíhala v  době, 
kdy většina lidí pracovala, a tudíž dve
ře mnohých domů zůstávaly zavřeny. 
Pokud by sbírka probíhala v nepracov
ní den, odvažuji se odhadnout, že by
chom prodali minimální dvojnásobné 
množství kytiček… Děkujeme všem, 
kteří přispěli svým darem nebo nám 
s  touto dobročinnou sbírkou jakkoliv 

pomohli. Více informací o  sbírce i  or
ganizaci Liga proti rakovině Praha zís
káte na internetové adrese www.lpr.
cz. Při této příležitosti dovolte, abych 
vám také oznámil, že 22. května 2012 
zemřel zakladatel a  dlouholetý před
seda této organizace, významný český 
vědec, profesor české nukleární me
dicíny prof. MUDr. Zdeněk Dienstbier, 
DrSc. Zesnul  po delší nemoci ve věku 
nedožitých 86 let.

 FK

Štefan ChovaneC,  
ulICe u mlÝna, telnICe

n  Vím o  Tobě, že jsi hodně stál o  ře-
šení sociálního internetu v  naší obci, 
protože ve vaší lokalitě nebylo jedno-
duché se ke kvalitnímu internetu při-
pojit. Jak jsi reagoval na novou nabíd-
ku obce ve spolupráci se společností  
Netfree?

Reagoval jsem v  podstatě do týdne 
po obdržení letáku do schránky. Dlouho 
jsem na tuto nabídku čekal, sám jsem se 
aktivně účastnil jednání zastupitelstva 
obce, zajímalo mne, jak tuto problema
tiku obec vyřeší. Doufal jsem a  dočkal 
jsem se.

n  Jak vypadal první kontakt s poskyto-
vatelem internetového připojení?

Volal jsem na uvedenou infolinku 
a  popsal svoji komplikovanou lokali
tu. Technik k  nám dorazil ve smluvený 
termín a  hned mě ujistil, že nebude 
problém náš dům pokrýt a že to půjde 
celkem hladce. 

n  Jak proběhla samotná instalace při-
pojení k internetu?

Termín jsme dohodli podle toho, jak 
mi vyhovoval, takže při provedení pro
hlídky místa činu si technik taky zkon
troloval viditelnost signálu ze střechy 
směrem na kostel a  samotná instalace 
pak proběhla za týden bez jakýchkoliv 
problémů. Musím říct, že mi pánové vy
cházeli maximálně vstříc.

n  A  jak Ti dnes běží internet a  jak jsi 
s ním spokojen?

Na začátku jsem měl možnost si otes
tovat rychlost až 16Mbit. Po ukončení 
testování jsem klesl na smluvní rych
lost 3Mbit, což mi bohatě dostačuje 
na běžnou práci na internetu, funguje 
mi výborně jak prohlížení stránek, tak 
emaily, stahování dat, prohlížení videí, 
prostě pohoda. Navíc mi pánové zpro
voznili i můj vlastní domácí bezdráto
vý vysílač, takže můžu chodit po domě 
s  notebookem a  zažívat netušenou 
rozkoš z  nových možností používání 
mého počítače. Mohu to ostatním je
nom doporučit, snad se dodavatel ne
pokazí a bude nadále fungovat v tom
to skvělém režimu.

mIChal herold, 
ulICe brněnská, telnICe

n  Co Tě vedlo k tomu, že ses rozhodl 
využít nabídky obecního sociálního in-
ternetu?

Hlavním motivem byla vyšší rychlost 
připojení, než jsem měl doposud přes 
mobilní internet, který byl velmi poma
lý, hlavně uvnitř domu mi to moc ne
fungovalo. No a proto jsem hledal něco 
kvalitnějšího za rozumnou cenu a  v  tu 
chvíli se zrovna objevila obecní akce na 
sociální internet.

n  Jak vypadal první kontakt s poskyto-
vatelem internetového připojení?

Byl velmi příjemný, až přátelský. Do
konce jsme se dohodli na individuální 

úpravě nabídky na místě tak, aby mi to 
maximálně vyhovovalo.

n  A jak probíhala instalace?
Účastnila se jí moje žena a byla velmi 

spokojená s profesionalitou technika, 
který se snažil například ohlížet i na to, 
že máme nově zrekonstruovaný dům 
a  nechtěli jsme, aby nám nová insta
lace kabelů hyzdila interiér našeho 
domu.

n  No a  jak Ti dnes běží internet a  jsi 
s ním spokojen?

Jsem maximálně spokojený, nemu
sím si už chodit vařit kafe, když načítám 
novou stránku… Bez problémů si pro
hlížím třeba videoreportáže na zpra
vodajských serverech. Perfektní přímý 
přenos jsem ocenil při nedávném MS 
v hokeji. Chtěl bych poděkovat posky
tovateli za ochotu a vstřícnost a obec
nímu úřadu za zprostředkování této 
výborné nabídky.

V případě, že i vy budete chtít využít 
této nabídky sociálního připojení k  in
ternetu, je vám k  dispozici infolinka 
smluvního partnera obce Telnice, spo
lečnosti Netfree na čísle 539  008  300. 
Podle informací pana Radima Slavíka, 
který zastupuje zmíněnou společnost, 
se za měsíc existence této nabídky po
dařilo zrealizovat tyto dvě internetové 
přípojky a další zájemci se v tuto chvíli 
rozhodují. Řešení obecního sociální
ho internetu si neklade za cíl vytlačit 
stávající poskytovatele internetu, na 
opak – chce nabídnout tuto službu těm, 
kteří nemají žádné jiné možnosti, jak 
si internet pořídit, a  takovéto jedno 
duché řešení jim bohatě postačuje. 

Za rozhovory poděkoval  
František Kroutil

od května 2012 je možné si v  telnici pořídit sociální internet, 
který je zde na základě smlouvy o  spolupráci nabízen občanům 
o rychlosti 3mbit/s za 300 kč měsíčně. vyzpovídali jsme tedy první 
dva zákazníky a zjišťovali jejich spokojenost:
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 lIdé tu Pookřejí…
Rozhovor s Marií Fialovou 

Marie Fialová (1947) pochází z  Luk 
nad Jihlavou. Školní docházku absol-
vovala v Lukách a v Jihlavě. Po absol-
vování střední všeobecně vzdělávací 
školy pracovala v  dětském domově 
v Třešti a při tom dálkově vystudovala 
střední pedagogickou školu v Třebíči. 
Po svatbě a  narození první dcery se 
s rodinou přestěhovala do manželova 
rodiště, do Telnice. Vyučovala v  ma-
teřských školách v Moutnicích a v Tel-
nici. Později působila jako vychovatel-
ka v družině na základní škole v Telnici 
a jako učitelka výchovných předmětů. 
Od 90. let aktivně pracuje v  sociální 
komisi obce Telnice. V současné době 
je animátorkou Klubu aktivních seni-
orů. Má tři dcery a čtyři vnoučata.

n  Jaké byly Vaše první pedagogické 
zkušenosti?

Začínala jsem hned po střední škole 
v dětském domově rodinného typu pro 
děti od 3  do 18 let v  Třešti. Byla jsem 
tehdy mladá a plná elánu a práce s dět
mi se mi líbila, protože ty děti byly za 
všechno velice vděčné. Pak jsem se pro
vdala a začala sbírat zkušenosti s výcho
vou vlastních dětí. Po přestěhování do 
Telnice jsem nejprve učila v moutnické 
mateřské škole a později ve školce tel
nické. 

n  Kdy jste přešla ze školky na základní 
školu?

Někdy koncem 80. let jsem se do
zvěděla, že se bude na základní škole 
otevírat družina, která tu do  té doby 
nebyla. Protože mě velice lákala prá
ce se staršími dětmi, přihlásila jsem se 
a  začala dělat vychovatelku v  družině. 
Později mi k  tomu přibyla ještě výuka 
výchov v  první a  třetí třídě. Na telnic
ké základní škole jsem pak zůstala až 
do svého odchodu do penze. Z ní jsem 
se ale ještě jednou vrátila učit, a to do 
místní školky. Paní ředitelka sháněla 
někoho na zástup na půl roku, tak jsem 
to ráda vzala, i když z toho nakonec byl 
celý školní rok.

n  Práce s lidmi Vás ovšem provází i na 
penzi: kromě dlouholetého angažmá 
v  sociální komisi jste se před rokem 
pustila i  do organizování schůzek Klu-
bu aktivních seniorů. Jak jste se k tomu 
dostala?

Před nějakým časem jsem se jako 
členka sociální komise zúčastnila kurzu 
Tanec v sedě, který pořádalo brněnské 
Centrum pro rodinu a sociální péči. Zde 
jsem se mimo jiné setkala s animátorka
mi Klubů aktivních seniorů a koordiná
torkou tohoto programu, paní Danou 
Žižkovskou. Když potom vloni paní 
Žižkovská přijela do Telnice s nabídkou 
školení pro animátory klubu, souhlasila 
jsem s tím, že bych si organizaci Klubu 
aktivních seniorů vzala v Telnici na sta
rost.

n  Jaké byly první kroky k založení Klu-
bu aktivních seniorů či zkráceně KLASu?

Na první setkání přijela paní Žižkov
ská jako koordinátorka. Potom jsme 
navštívili KLAS v Kobylnicích, který exis
tuje pod vedením paní ing. Karmazíno
vé už třetím rokem, abychom viděli, jak 

takové setkání klubu prakticky probíhá. 
V Centru pro rodinu a sociální péči jsem 
pak získala školení a  manuál k  tomu, 
aby se setkání KLASu mohla v  Telnici 
rozběhnout.

n  V čem vlastně spočívá základní myš-
lenka Klubu aktivních seniorů?

Základní myšlenka KLASu, která po
chází z  rakouského prostředí, spočívá 
v aktivizaci seniorů. Jde o to vytvořit pří
ležitost pro společná setkávání seniorů, 
která jim napomáhají udržovat jejich 
samostatnost a  soběstačnost. V  rámci 
aktivit na jednotlivých setkáních senioři 
trénují krátkodobou i dlouhodobou pa
měť, cvičí si motoriku a učí se i novým 
poznatkům a dovednostem. Důležité je 
také vědomí vzájemnosti a  přátelství, 
zejména u těch lidí, kteří se cítí v životě 
osamělí.
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 Školní lIga 2011/2012 
I v letošním roce se naše škola zúčast

nila školní ligy společně se ZŠ Újezd 
u Brna, ZŠ Sokolnice a ZŠ Měnín. Každá 
škola postavila jedno družstvo v  kate
gorii 1.–2. třída a jedno v kategorii 3.–4. 
třída. Zúčastnit se může každý – chlap
ci i  dívky, není podmínkou registrace 
v  klubu házené nebo jiného sportu. 
Během školního roku se postupně ode
hrály turnaje v jednotlivých školách (30. 
září v Sokolnicích, 11. listopadu v Újezdě 
u Brna, 2. března v Telnici), výsledky se 
sčítaly a při posledním turnaji v Měníně 
(4. května) proběhlo vyhodnocení celé 
soutěže. Po úporných bojích ve všech 
turnajích obsadili naši „Borci“ (1. a 2. tří
da) 2. místo a naše družstvo „Tennessee“ 
(3. a  4. třída) 3. místo – gratulujeme! 
V  příštím roce budeme opět bojovat, 
ale hlavně sportovat. 

Sestavy byly následující: BORCI: On
dřej Chudáček, Marek Kratochvíl, Jan 

Brát, Šimon Lihhart, Miroslav Lengál, 
Zdenek Plíhal, Tomáš Páral, Radmil Hr
bek, Lenka Mutlová a Karolína Králová; 
TENNESSEE: Petra Jahodová, Šimon 
Marek, Marian Kyncl, František Kroutil, 

Dominik Herold, Jiří Gregorovič, Štefan 
Esterka, Pavel Vařečka, David Linhart, 
Barbora Filáková, Veronika Zemanová, 
Alžběta Kupská a Michaela Hošková.

Leona Bímová

n  KLAS začal v  Telnici pravidelně fun-
govat od nového roku 2012. Jak jednot-
livá setkání probíhají?

Scházíme se pravidelně dvakrát mě
síčně. Dochází kolem patnácti lidí. Pů
vodně byla setkání vždy ve čtvrtek, 
později jsme je přesunuli na úterý. 
Momentálně probíhají v  prostorách 
fary kvůli bezbariérovosti této budovy 
a trvají asi dvě hodiny. Program je dán 
manuálem, který máme z  brněnského 
Centra, a  zahrnuje rozmanitá témata 
a různé aktivity, při nichž se pravidelně 
střídá soustředění a  odpočinek. Občas 
podklady z  manuálu doplňujeme dal
šími drobnějšími aktivitami, které navr

hují sami senioři. Snažím se hlídat, aby 
setkání trvalo opravdu jen dvě hodiny, 
ale většinou přetahujeme, protože je tu 
veselo.

n  Nakolik při setkáních KLASu využívá-
te svých pedagogických zkušeností?

Pro animátora je určitě důležitá 
schopnost vcítit se do myšlení a pocitů 
druhého a ohleduplně moderovat dění 
ve skupině. Je důležité umět zaimpro
vizovat a  zareagovat na momentální 
situaci nebo vyjít vstříc individuálním 
potřebám jednotlivých účastníků. Zde 
všude jsou pedagogické zkušenosti 
cenné. Ale nejde jen o zkušenosti. Zno
vu jsem si tu vyzkoušela i pořádnou tré

mu, kterou znají začínající učitelé. Když 
jsem třeba měla mít povídání o Evrop
ské unii, musela jsem si to všechno pře
dem nastudovat, a pak jsem se u toho 
pěkně zapotila a  když jsem šla domů, 
tak jsem byla vděčná, že už to mám za 
sebou, a  hlavou se mi honilo, jestli ta
kový stres mám vůbec zapotřebí (směje 
se). Ale teď ta poslední dvě setkání zase 
naopak proběhla ve velké pohodě, tak
že jsem se trochu uklidnila.

n  Jak z hlediska členky sociální komise 
hodnotíte kvalitu života seniorů v  naší 
obci?

Myslím si, že naší obci prospělo, že 
důležitou sociální agendu převzaly 
Šlapanice. Naše sociální komise se tak 
dnes nemusí zabývat například pro
blematikou sociálních dávek a  může 
se soustředit na podporu či organizaci 
konkrétních aktivit pro seniory. A  tře
ba na setkáních našeho KLASu vidím, 
jak při těchto aktivitách lidé pookřejí. 
Jsem ráda, že obecní úřad aktivity pro 
seniory vnímá jako důležité a  že nám 
v  mnoha praktických záležitostech vy
chází vstříc. 

n  Děkuji Vám za rozhovor a  přeji, 
aby Vám práce pro seniory přinášela 
stokrát více radosti a  veselí než tré-
my a stresu.

Rozhovor připravil Jan Vybíral, 
foto Veronika Klesalová a archiv OÚ
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 turIstICkÝ víkend v krkonoŠíCh 

 Pálení čarodejnIC 

Ve dnech 24.–27. května 2012 proběhl 
sportovně turistický víkend v  Peci pod 
Sněžkou, kterého se účastnili jak mladí 
házenkáři TJ Sokol Telnice, tak i zájemci 
z telnické školy. Tuto akci pořádá oddíl 
minižáků Sokola Telnice ve spolupráci 
se základní školou. Zúčastnilo se jí 34 
dětí ve věku 5–10 let. V  krásném pro
středí Krkonoš prožili všichni pohodový 
prodloužený víkend zaměřený přede
vším na turistiku. Nechyběl výlet elek
trovláčkem, který nás vyvezl až k  Praž
ské boudě, odkud jsme se vydali zpět 
do Pece. V  sobotu nás čekal celodenní 
výlet, který začal odjezdem do Špindle
rova Mlýna. Lanovkou jsme se přemístili 
na Pláně a potom už klidným pohodo
vým tempem zpět do Pece. Všichni tu
risté si zaslouží velkou pochvalu protože 
pochod zvládli bez problémů. I když nás 
všechny přece jen trochu bolely nožky, 
věřím, že příští rok se pod Sněžkou opět 

setkáme a už teď se těšíme na další roč
ník. Poděkování patří všem dospělým 
i  pomocníkům, kteří se o  děti starali, 

a  samozřejmě i  panu Josefu Müllerovi 
za péči, kterou nám ve svém penzionu 
Táňa poskytl.  Leona Bímová

Tak jako každý rok, i letos se 30. dub
na, když začalo na kostele odbíjet „kle
kání“, začaly na čarodějném plácku na 
sokolovně dít podezřelé věci! Čaroděj
nice a čarodějové všech věkových ka
tegorií si přiletěli změřit své síly a před
vést kouzelné dovednosti. Dopravní 
prostředky byly různé – starší i novější 
typy košťat, smetáků či pometel. Do
konce jsem zahlédla i  pověstný Nim
bus 2000. A těch úborů, hábitů, všeli
jakých luxusních oděvů a  ty klobou 
ky – musíme na příštím srazu uspořá
dat módní přehlídku. Zahlédla jsem 
i zvířecí miláčky, které si některé kole
gyně či kolegové s sebou přinesli. Byli 
tam kocouři všech barev, několik neto
pýrů, pavouků a přítulných hadů. Když 
všichni přítomní otiskli palec na pre
zenční listinu, začali jsme s  přezkou
šením leteckých dovedností. Hned 
jak byly všechny čarodějnické letec
ké průkazy rozdány, přistoupili jsme 
k  další disciplíně. Všichni k  sobě mu
seli co nejrychleji přivolat pomocníka 
pavouka nebo netopýra a komu se to 
podařilo, dostal krásnou kouzelnickou 
hůlku. Potom už jsme zapálili hranici, 
kde musela být bohužel podle tradice 
jedna kolegyňka upálena. Dále už jsme 
opékali jen špekáčky, ke kterým jsme 
labužnicky pojídali dračí krev nebo 

mleté červy. Po vydatné večeři jsme 
rozložili čarodějné laskominy jako kry
sí mozečky, nasekané prsty, mravenčí 
vajíčka, bezkonkurenční oční bulvy, 
zbytky z  hrobu a  dokonce i  jedovaté 
hady. A protože bylo veliké horko, při
šly k chuti lektvary jako žluč, smrtelný 
pot nebo krev. Když se setmělo, rozsví

tili jsme si lampióny a dlouho do noci 
zpívali a povídali. Děkuji všem, kteří za 
námi přišli či přiletěli strávit příjemný 
večer a děkuji také obecnímu úřadu za 
finanční podporu této akce. Těším se 
na příští setkání na čarodějném plácku 
v roce 2013.

Kanimůra – Šárka Oborná
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 jarní PoChod do starého lesa u žatčan

 letní tvoření

 jarní setkání klubu aktIvníCh senIorů

Letos jsme si vyšlápli na již 20. roč
ník tohoto pochodu. Vyrazili jsme 
jako obvykle od místní školky a  po 

osmé hodině jsme byli na sokolovně 
v Žatčanech, kde nám vydali soutěžní 
kartičky. Také tam byly připraveny prv

ní dvě soutěže. Poznávání zvířat a hod 
šipkami na terč. Potom jsme vyšli po 
vyznačené trase a  postupně plnili 
úkoly jako lov rybek, hod na plechov
ku, skákání v pytlích, hod granátem na 
cíl a  nakonec střelbu ze vzduchovky. 
V  cíli u  myslivny jsme zhlédli zásah 
žatčanských hasičů a opět se za námi 
přijela podívat oblíbená gepardice 
Dua. Opekli jsme si špekáčky a po vy
hlášení výsledků jsme se vydali na ces
tu domů. Po cestě jsme ještě zhlédli 
výstavku leteckých modelů žatčan
ského modelářského klubu Alka, je
likož foukal silný vítr a ve vzduchu se 
mohli prohánět jen draci. Domů jsme 
dorazili patřičně unavení, ale plní zají
mavých zážitků. Tak se moc těším zase 
za rok!   Šárka Oborná

V páteční podvečer 11. května 2012 
uspořádalo Telnické sluníčko za fi
nanční podpory obce Telnice další ze 
série výtvarných tvoření. Pod vedením 
profesionální lektorky paní Dity Leto
chové z Brna se mohli všichni zúčast
nění tentokrát seznámit s  technikou 
sítotisku. Kromě třinácti maminek tvo
řili i dva šikovní kluci Budíkovi z nádra
ží. Na začátku nás paní lektorka pouči
la, jak správně se šablonami a barvami 
na sítotisk zacházet a  potom jsme se 
všichni pustili do díla. Netrvalo dlou
ho a obyčejná trička, letní tílka či tep
láky se díky originálním potiskům ze 
šablony měnila v  trendové modely. 
Ke správnému letnímu doplňku patří 
i  plátěné tašky, které jsme také při

zdobili barevnými potisky ve tvaru 
srdíček, peří, koňských hlav, kočiček 
a  jiných pěkných motivů. Pro velký 

úspěch určitě sítotisk zase někdy zo
pakujeme. 

Za Telnické sluníčko Pavla Chovancová

Do tématu Doprava nás dne 15. květ
na 2012 zavedla báseň z  doby dětství 
většiny z  nás, Cestička k  domovu od 
K. V. Raise. Cílem tohoto setkání bylo 
oprášit si znalosti o  různých druzích 
dopravy, říci si o  nějaký čas už dob
ře fungujícím IDS v  našem kraji, dále 
o bezpečnosti při jízdě na kole i při chů
zi, kde hraje důležitou funkci oblečení 
a  obutí s  reflexními prvky, abychom 
coby účastníci silničního provozu byli 
vždy dobře vidět. Zpestřením pak byly 
písničky s  dopravní tématikou a  také 
přišla řada na tužku a  papír. Opět nás 
na chvíli navštívil pan starosta obce, 
čímž bylo setkání KLASu ukončeno.  
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 neCkIáda

 den otevřenÝCh dveří telnICkého Parlamentu mladÝCh

V sobotu 26. května 2012 proběhla 
u prostranství telnického rybníka první 
telnická neckiáda. I  když pamětníci ří
kají, že se jedna již konala kolem roku 
1990, můžeme s  jistotou říct, že byla 
první v  novém století. Soutěž sestáva
la ze tří hlavních soutěžních kategorií: 
o  co nejrychlejší přeplutí rybníka na 
vlastním vytvořeném plavidle, o nejdů
vtipnější vzhled vytvořeného plavidla 
a  na závěr o  co nejrychlejší překonání 
mírně pohyblivé dřevěné lávky. Počasí 
panující od začátku dne dávalo tušit, že 
by neckiáda mohla mít zdárný průběh. 
Po 14 hodině se kolem rybníka shro
máždilo odhadem kolem tří, možná čtyř 
stovek lidí. 

Po drobné pauze se zaregistrovalo 
všech osm soutěžících plavidel a  za 
malou chvilku vyrazilo první plavidlo 
plovoucí na čas s Evčou Rožnovskou na 
palubě. Bohužel komunikace s druhým 
břehem z  technických důvodů nepro
běhla ideálně, a tak Evča musela později 
svou jízdu opakovat. (Nicméně veříme, 
že jsme jí tak pomohli zvýšit její už tak 
dobrou kondičku…) Za ní následovalo 
dalších sedm statečných posádek. V pa
měti mám především udatného Domi
nika, jenž se plavil proti větru pouze od
razem dřevěné tyče ode dna. I  přesto,  
že ho vítr zanesl málem na jiný břeh, 
než na kterém byl cíl, statečně doplul 
do cíle.

Po závodech na čas následovala dal
ší kategorie, a  to překonávání dřevěné 
lávky vedoucí a jemně se kymácející jen 
pár centimetrů nad hladinou. Zprvu se 
zdálo, že účastníků ochotných riskovat 
smočení v rybníce příliš nebude, ale po 
prolomení ledu prvními odvážlivci se již 
hrnuly další a  další týmy. Mezi tyto se 
zařadil i  pan starosta. Snaha zůstat su
chý byla nakonec marná, a tak byl i pan 
starosta nucen použít svoje plavecké 
schopnosti. Závodilo se buď na mírně 
upraveném jízdním kole, nebo ve dvoji
ci na stavebních kolečkách. Někteří zvo
lili i chůzi ve dvojici, kdy druhý soutěžící 
seděl prvnímu na ramenech. Nakonec 
proběhlo vyhlášení soutěže o  nejdů
vtipnější plavidlo. První místo zaslou
ženě vyhrál tým Tennessean Air Force. 
Je ale nutno řící, že i ostatní byli velmi 
blízko prvního udělovaného místa. 

Neckiáda proběhla při příležitosti prv
ních voleb do nově vzniklého Telnické
ho parlamentu mladých. Do této neofi

ciální instituce kandidovalo celkem 11 
členů věkem od 14 do 26 let ze dvou 
uskupení. Z  těchto voleb vzešlo 7  čle
nů, kteří by měli nastoupit roční funkční 
období. Občané nejen mladé generace 
se tak mohou se svými názory a připo
mínkami k rozvoji obce Telnice s důvě
rou obracet na tyto členy parlamentu. 
V  době uzávěrky dosud nebyly známy 
výsledky voleb. Konečné vyhodnocení 
voleb proběhlo behěm koncertu Kabát 
Revival v  areálu sokolovny 2. června 
2012.

Tímto bych chtěl poděkovat všem 
účastníkům prvního ročníku neckiády 
a dále všem, kteří se podíleli na organi
zaci a přidali ruku k dílu. Podle prvních 
ohlasů je téměř jisté, že se příští rok 
budeme moci těšit na další ročník. Fo
tografie z neckiády naleznete na obálce 
tohoto čísla zpravodaje a  na obecních 
stránkách www.telnice.cz.

Jindřich Bartek, 
předseda uskupení Mladí Aktivní

Dne 6. května 2012 odpoledne pro
běhl v  prostorách zasedací místnosti 
obecního úřadu den otevřených dveří 
Telnického parlamentu mladých. Od 
16 hodiny začali přicházet první ná
vštěvníci. Byla přichystána interaktivní 
prezentace s  občerstvením a  formulář 
pro nápady a náměty příchozích. I když 
počet návštěvníků byl nakonec men
ší, vše důležité proběhlo podle plánu. 
Již během prezentace podstaty naše
ho neformálního uskupení, usilujícího 
o podíl mladých lidí na rozvoji obce Tel

nice, začaly přicházet první nápady, co 
v Telnici zlepšit či změnit jako první. Na 
zápis námětů do formuláře se tak ne
muselo čekat, a rovnou se přešlo k jádru 
věci. Z následné diskuse o problémech  
a o možném rozvoji v obci vzešlo něko
lik nápadů. Protože byli přítomni hlavní 
členové přípravného výboru a zároveň 
členové kandidujícího uskupení Mla
dí Aktivní, rozhodlo se hlasováním, že 
některé náměty rovnou zahrneme do 
našeho volebního programu. Mezi nimi 
můžeme jmenovat napojení obce Telni

ce na cyklostezky či změnu dopravního 
značení v některých částech Telnice.

Den otevřených dveří také vyústil 
v založení nového konkurenčního usku
pení, které později získalo název Efteři
na. Toto uskupení vede dvojlístek členů 
rodiny Rožnovských – Katka Rožnovská 
a Eva Rožnovská. Den otevřených dveří 
uvažujeme zopakovat, protože to je ide
ální příležitost na získání zpětné vazby 
od občanů a vyslechnutí jejich připomí
nek a názorů v klidu a zázemí zasedací 
místnosti.  Jindřich Bartek

V úterý 22. května se KLAS sešel zno
vu a  jeho hlavním tématem byla Bez
pečnost seniorů – tedy téma, kterému 
je v  současnosti věnována velká po
zornost. Při rozhovoru jsme se shodly 
(samé ženy) na tom, jak je možno eli
minovat okradení, jak předcházet situ
acím, kde bychom se mohly stát obětí 

násilí. Z  tohoto vážného tématu jsme 
se dostaly zpěvem několika národních 
písní. O procvičení paměti se postarala 
tabulka k doplnění se vztahem k dneš
nímu tématu. Doma si potom seniorky 
mohou doplnit další tabulku s tajenkou. 
Přivítaly jsme „novou“ členku, jejíž po
hybová neschopnost jí dříve nedovolila 

přijít. Dovoz i odvoz jí zajistil pan staros
ta a místostarosta, za což děkujeme.

Poslední jarní setkání KLASu se usku
tečnilo 12. června a na další se můžete 
těšit po letních prázdninách. O  přes
ném termínu budete včas informováni. 
Užijte si pěkné léto!

Marie Fialová
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 na mIroslava tyrŠe se v oetzu nezaPomíná

 besídka ke dnI matek

 jarní slavnost

Na zakladatele Sokola Miroslava Tyr
še se v rakouském Oetzu nezapomíná. 
Jako každoročně se 28. května 2012 
sešli sokolové z  Rakouska, Německa, 
Švýcarska a  samozřejmě z  České re
publiky k uctění jeho památky v tom
to městečku v Tyrolských Alpách, kde 
tragicky zahynul. Toto místo připomí
ná bronzová deska na kameni, kte
rou jako první položili američtí soko
lové v  roce 1962 (v  tyto dny je to již 
50 roků), další pak položili zahraničtí 
sokolové a po otevření hranic i Česká 
obec sokolská. Této piety jsem se zú
častnila se svým otcem již poněkoliká
té a snad ne naposledy. Všem bych to 
přála prožít, jsou to nezapomenutelné 
zážitky a chvíle přátelství.

 Eva Kořalníková, Sokol Telnice

V  Telnici se na druhou květnovou 
neděli, 13. 5. 2012, u příležitosti oslav 
Dne matek zaplnila vyzdobená or
lovna dětmi, maminkami, babičkami 
a dalšími rodinnými příslušníky. Všich
ni si přišli užít sváteční odpoledne ve 
znamení vděčnosti. Děti naplňovala 
tréma, ale i radostné rozechvění a ne
dočkavost, až budou konečně na řadě 
a předvedou, co natrénovaly. A že bylo 
na co se dívat. Gratulace maminkám 
zahájili svým tanečním vystoupením 
žáci 4. ročníku. Po nich vystoupili děti, 
maminky a  tatínci z  Telnického slu
níčka. Pak se na pódiu ukázal Kryštof 
Sobotka a  zahrál na housle melodii 
z filmu Dva roky prázdnin. Děti z ma
teřské školy si tentokrát připravily po
hádku O Koblížkovi. Píseň Ó hřebíčku 
zahradnický zahrála na klávesy Barbo
ra Piknová, zazpívaly Pavlína Dudáko
vá a Petra Jahodová a na akordeon je 

doprovodila paní učitelka Yvona Slabá. 
Žáci 1. ročníku předvedli pásmo lido
vých tanců a  žáci 3. ročníku popřáli 
maminkám svými básničkami. Ani 
druháci nezklamali, zahráli netradiční 
pohádku O  perníkové chaloupce. Ja
roslav Zavadil zahrál na kytaru sklad
bu Romance a na závěr opět zatančili 
žáci 4. ročníku, tentokrát ovšem ve své 
vlastní choreografii. Zkrátka a  dobře: 
Bylo to milé odpoledne a všechny ma
minky se mohly právem cítit hrdé na 
své ratolesti. Co dodat, než se připojit 
k řadě díků a popřát na další cestě ži
votem hodně sil.

P.S.: Tento den doplňuje Den otců, 
který se slaví vždy třetí neděli v červnu. 
Není to výzva?

Fotky z  této akce jsou k  vidění na 
obálce tohoto čísla zpravodaje a  na 
stránkách www.oreltelnice.cz. 

Eliška Vecheta

Po dva předchozí roky sužovalo Jarní 
slavnost na Borovince špatné počasí. 
Tentokrát se však sv. Petr rozhodl vy
nahradit všechny svízele s tím spojené. 
Na sobotu 26. května 2012 připravil 
nebe jako vymetené a  jaro do všech 
koutů. Hosté se mohli pohodlně usa
dit na venkovní terase a  vychutnávat 
si krásy volného odpoledne plnými 
doušky. Úderem druhé spustila cimbá
lová muzika Vonica a  moderátor, pan 

Milan Šatan, Jarní slavnost oficiálně 
zahájil. Tím okamžikem odstartova
lo také mohutné zápolení a  měření 
sil, schopností či znalostí na deseti 
stanovištích pro děti. Organizátoři se 
inspirovali zdravotnickou tématikou, 
a  tak se nechodilo na chůdách, nýbrž 
rehabilitovalo, bacily se neničily dezin
fekcí, ale střelbou z luku, a na přečtení 
lékařského předpisu člověk potřebo
val kódovací tabulku. A kdo zrovna ne

soutěžil, mohl se svézt na koni nebo si 
vyzkoušet třeba minigolf. 

Mezitím se na terase vesele hrálo 
a  zpívalo a  jedno vystoupení střída
lo druhé. Letošní novinkou byli hosté 
z  orelské jednoty v  Kelči se svým sou
borem country tanců Ruty Šuty. Je
jich energické vystoupení několikrát 
doslova rozproudilo zábavu a  snad již 
můžeme prozradit, že nás navštíví také 
v  Telnici v  září na tradičním historic
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 První svaté PřIjímání 

 fotosoutěž orla jednoty telnICe 

Tak jako každý rok, i  letos na jaře se 
děti ze třetí třídy, které chodí na ná
boženství, připravovaly k  prvnímu 
svatému přijímání. V  čem byla letošní 
příprava jiná? Kromě běžných  hodin 
náboženství se pan farář, otec Ladislav, 
úspěšně pokusil nadchnout rodiče, 
aby se do přípravy zapojili společně 
s dětmi. Rodiče 8 dětí z Telnice a 4 dětí 
ze Sokolnic se tak několikrát setkali. 
Mohli jsme se víc seznámit a velký den 

svých dětí plánovat pospolu. Společně 
s otcem Ladislavem jsme například při
pravili „sederovou večeři“, kterou židé 
slaví v průběhu svátku Pesach v obdo
bí našich Velikonoc. Děti už tak vědí, za 
jakých okolností Ježíš Kristus ustanovil 
tradici slavení tzv. večeře Páně, tedy 
v dnešní katolické podobě sv. přijímání 
v  kostele. Velký úspěch měl také spo
lečný výlet telnických a  sokolnických 
rodin do poutního kostela na Vranově 

a pěší túra do Adamova. Děti postup
ně dvakrát prožily svátost smíření, tedy 
opravdovou zpověď. Vědí už tedy, že 
nejde jen o to odříkat nějaké špatnosti 
ve zpovědnici, ale můžou si být jisté, že 
Pán Bůh na ně vždy čeká s otevřenou 
náručí, aby jim z jejich těžkostí pomo
hl. Slavnost prvního svatého přijímání 
na předposlední květnovou neděli tak 
byla zakončením několikaměsíční pří
pravy a  zároveň vykročením na další 

V dubnu a květnu 2012 proběhla fo
tosoutěž pod záštitou telnického orla. 
Celkem se jí zúčastnilo 173 fotografií 
s  velmi krásnými záběry. Všem soutě
žícím děkujeme, vybrat mezi vámi šest 
nejlepších bylo pro porotu skutečně 
velmi těžké. Vítězi v  jednotlivých kate
goriích se nakonec stali:

Příroda: Škarvada Miroslav
Fotomontáž: Micheller Radek
Makrofotografie: Škarvada Miroslav
Člověk v akci: Šustr Ladislav
Nejvtipnější: Vecheta Vladimír
Hlavní cenu, zájezd od CK Invia, zís

kal se svým snímkem podzimní kr
konošské krajiny pan Václav Sladký 
z Jiříkovic (viz foto). Vítězům upřímně 
blahopřejeme!

Všechny soutěžní fotografie můžete 
zhlédnout na výstavě v orlovně během 
telnických hodů, tj. v neděli 24. června 
2012.  Eliška Vecheta

kém jarmarku a  vinobraní. Po nich se 
účastníkům předvedli Piráti a  námoř
níci z  Domanína, břišní tanečnice a  na 
závěr i Taneční klub Orel Telnice s ukáz
kami latinskoamerických tanců. Před 
závěrečným losováním tomboly si na 
své přišli také účastníci jarní fotosou
těže. Vyhlášení výsledků předcházela 
náročná práce šestičlenné poroty, která 
měla nelehký úkol: ze 173 přihlášených 
fotografií vybrat vítěze pěti kategorií 
a  celkového vítěze soutěže. Tím se na
konec stal pan Václav Sladký z Jiříkovic 
se snímkem zachycujícím podzimní kra
jinu v Krkonoších. Gratulujeme!

Tímto bychom chtěli poděkovat 
všem, kteří se s  námi spolupodíleli na 
vytvoření příjemného dne a  těšíme se 
opět v  příštím roce! Fotky z  této akce 
jsou k vidění na www.oreltelnice.cz.

 Eliška Vecheta
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cestu. Krásné slečny ve sněhobílých 
šatech a  mladí pánové v  slavnostních 
oblecích soustředěně prožívali slav
nostní mši a  všechnu slávu kolem. 
Protože jsem toto procházela s  naším 
synem i s ostatními dětmi, věřte mi, že 
se i upřímně těšily na tajemství setkání 
s živým Kristem v podobě hostie a v je
jich srdíčku se něco proměnilo. Možná 
se cítí o trošku větší, o trošku dospělej
ší, o  trošku více toho vědí. Rozhodně 
si mohou být jisté, že všichni, kteří se 
s  nimi připravovali, je mají velmi rádi 
a vždycky za nimi budou stát. Společ
nou nadějí nás rodičů i pana faráře je, 
že si zachovají obraz milujícího Boha, 
který v  sobě nyní nosí, i  za 20, 30, 50 
let. (Na fotografie z přípravy i samotné 
slavnosti se můžete podívat na strán
kách www.farnosttelnice.cz.)

 Hana Kroutilová

 úsPěChy tanečního klubu orel telnICe
Úspěšná sezóna tanečníků Orla Tel

nice pokračuje. Za všechna skvělá 
umístění uvádíme alespoň následující  
výčet: 

11. únor 2012: 
 3. místo Rising Star Open, Bassano del 
Grapa, Itálie: Radek Mucha – Vitalija 
Tyrnova; 

18. únor 2012: 
 6. místo Mistrovství ČR standardní 
tance (finále): Michal Drha – Klára Zá
mečníková; 

17. březen 2012: 
 5. místo Mistrovství ČR 10 tanců (finá
le): Michal Drha – Klára Zámečníková; 

 6. místo Mistrovství ČR 10 tanců (finá
le): Jiří Zejda – Kateřina Jančová; 

4. duben 2012: 
 4. místo International Open LAT (finá
le): Banja Luka, Bosna a Hercegovina: 
Radek Mucha – Vitalija Tyrnova;

 6. místo International Open STT (finá
le): Banja Luka, Bosna a Hercegovina: 
Michal Drha – Klára Zámečníková; 

12. květen 2012: 
 3. místo International Open LAT (finá
le): Lignano Sabbiadoro, Itálie: Radek 
Mucha – Vitalija Tyrnova.

Všem tanečnicím a tanečníkům gratu
lujeme a přejeme hodně zdaru v dalším 
postupu.

Eliška Vecheta



Telnický zpravodaj – červen 2012  Společnost a kultura • Podnikání v Telnici 17

• 

 farní den 2012
V den slavnosti Seslání Ducha svatého, 

tedy v neděli 27. května 2012, se na kos
telním nádvoří setkala početná skupina 
telnických a sokolnických farníků s auto
busem hostů ze slovenského Cíferu. Se
tkání to bylo vzájemně milé a příjemné. 
Na úvod programu celebroval slavnou 
mši svatou novokněz P.  Jiří Jeniš (rodák 
z Újezda u Brna) a koncelebrovali P. Jozef 
Schwarz z Cíferu, P. Karel Doležal (v letech 
1998–2005 byl místním farářem) a  sou
časný hostitel P. Ladislav Kozubík. Na zá
věr mše svaté poděkovala farnost Aničce 
a  Pavlu Královým za jejich dvacetileté 
působení v telnické schole a předala jim 
své pamětní dary. Po mši následovala sé
rie veselých, roztomilých, i duchovně na
plněných programů:  židovské a  africké 
tanečky talentovaných telnických děv
čat, tanec s  křídly zástupkyň sokolnické 
mládeže, výstava historických fotografií 
ze života farnosti, tragikomická scén
ka „Princezna na hrádku“, živé hudební 
vstupy telnické scholy, vystoupení Cífer
ského zpeváckého zboru či hudebně du
chovní pásmo „Na prahu života“ v podání 
sokolnické scholy. Účastníci mohli také 
získat novokněžské požehnání otce Jiří
ho nebo opsat jeden verš z Bible, z První 
knihy Samuelovy. Ministranti se pak do

čkali vyhlášení výsledků své ministrant
ské matičkové soutěže a záhy na to také 
poměření biblických znalostí s cíferským 
týmem v soutěži „Chcete být teologem?“ 
(cíferští biblisté si odvezli zasloužené ví
tězství). Sestavený program nikomu ne
bránil v družných sousedských rozhovo
rech a když už se odpoledne začalo chýlit 
k  večeru, požehnal otec Ladislav a  otec 
Jozef místním i  slovenským účastníkům 
a  za zvuku cimbálové muziky Primáš se 
naši hosté vydali zpět do svých domovů. 
Po celý den nám přálo nádherné počasí 
a  myslím, že mohu říct, že se všech pří

tomných držela dobrá nálada a všude se 
rozléhal přátelský rozměr tohoto setkání. 
Děkujeme všem, kteří se na této akci jak
koliv podíleli, současně také obci Telnice 
za finanční podporu. A těšíme se na další 
setkání. 

P.  S.: Cíferští nás na místě vyzvali 
k účasti na jejich místní soutěži ve vaření 
guláše (16. června 2012), podle vývoje 
v posledních chvílích, kdy vznikal tento 
článek, se nám podaří sestavit reprezen
tační tým. O  tom, jak to celé dopadlo, 
se dozvíte až v  příštím čísle Telnického 
zpravodaje. František Kroutil

 PohostInství u laŠtůvků 
Rozhovor s Artemiem Juránkem 

n  Na úvod bych Vás požádal o  malé 
představení Vaší osoby a  dosavadních 
podnikatelských aktivit.

Jmenuji se Artemios Juránek. Moje 
jméno pochází z  Řecka, matka je Ře
kyně a  otec Čech. Já jsem osobně žil 
v  Německu a  před revolucí jsem tam 
20 let dělal číšníka. Poté jsem se v roce 
1983 odstěhoval do Řecka, kde jsem žil 
5 let a pracoval v Německu a Rakousku. 
V  Německu máme dodnes s  bratrem 
řeckou hospodu. Když jsem se vrátil do 
Brna, zřídil jsem si hospodu a jezdil ob
čas také do Rakouska. Před čtyřmi lety 
jsem začal pracovat v Tuřanech, rozjel 
jsem kantýnu a  restauraci na Zvonař
ce. Potom se mi naskytla příležitost 
zajímavé hospody v  Telnici, která mě 
oslovila.

n  Pohostinství u  Laštůvků má letitou 
tradici a historicky dobrou pověst nejen 
mezi místními obyvateli, ale i u návštěv-

níků naší obce. Jak jste se dozvěděli 
o tom, že se bude pronajímat?

Doporučila mi to jedna servírka, která 
zjistila, že dosavadní majitel už neměl 

zájem dál tuto hospodu provozovat, tak 
jsem se ozval majiteli a dohodli jsme se.
n  Nasadil jste si v  restauraci od po-
čátku „vyšší laťku“, co by podle Vás 
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nemělo v  nabídce takového podniku  
chybět?

Každopádně jsem chtěl tuhle hospo
du udělat z  venku i  zevnitř atraktivní. 
Aby to nebylo jak v  roce 1980, aby to 
vypadalo tak, jak to má vypadat. Sa
mozřejmě chci dělat hotová jídla, den
ně dvě až tři polívky. Chtěl bych zde 
třeba připravovat kvalitní žebra, která 
jsem se naučil dělat právě v  Rakous
ku. Mají tam velkou tradici, tak bych 
rád stejnou tradici vytvořil i  v  naší re
stauraci. Dále bych chtěl nabídnout 

hostům tzv. maxi řízky 4–5 druhů, to 
ale ještě chvíli potrvá. Zatím nechci 
dělat vše naráz, půjdeme na to po
stupně. No a spoustu dalších věcí. Rád 
bych, aby se do naší hospody lidé rádi  
vraceli.

n  Chystáte se dělat ještě nějaké staveb-
ní úpravy?

Chci spravit schody, které se mi tu ne
líbí. Po rozhovoru s  majitelem, panem 
Laštůvkou, bych chtěl řešit například 
také opravu podezdívky domu.

n  Všiml jsem si, že se často pouštíte do 
družných rozhovorů s  návštěvníky re-
staurace. Jaký dojem ve Vás zanechaly 
první měsíce v Telnici?

Lidi jsou tu moudří, jsou jakoby naklo
něni tomu, co tu chci dělat. Nevypozo
roval jsem, že by mi tu někdo chtěl ho
dit klacek pod nohy. Najdou se i takoví, 
kteří mi pomáhají. Jsem zde spokojen 
s  tím, jak to tu funguje. Celkově se mi 
v Telnici opravdu moc líbí. 

Za rozhovor poděkoval 
František Kroutil

 ohlédnutí za házenkářskou sezonou 2011/2012

Na házenkářskou sezonu 2011/2012, 
která se z  podstatné části odehrála 
v  nově vybudované sportovní hale 
v Telnici, se začali už v srpnu připravo
vat čtyři mládežnická družstva a  tým 
mužů.

Minižáci – Po odchodu řady hráčů do 
vyšší kategorie se na začátku sezony hlá
silo o házenkářský dres minižáků dvacet 
kluků. Během roku se do tréninků i do 
turnajových zápasů přidalo dalších 
deset. Dnes již tedy u  nás máme malé 
adepty házené z Telnice, Újezda, Sokol
nic, Jiříkovic a  Žatčan. Minižáci nehrají 
dlouhodobou soutěž, ale objíždějí jed
notlivé turnaje Jihomoravské ligy, Mini 
Handball Interligy a  řadu dalších tur
najů po celé Moravě. Již tradičně před 
Velikonocemi vyrazili do maďarského 
Gyoru na turnaj Balasz Kupa Cup. Dále si 
společně s kamarády neházenkáři ze ZŠ 
Telnice na konci května užili čtyřdenní 
„soustředění“ v Peci pod Sněžkou. 

Mladší žáci – Úspěšná generace mi
nižáků z  minulých let letos vtrhla do 
15členné Jihomoravské ligy mladších 

žáků a těsně před uzávěrkou zpravoda
je i koncem soutěže se prala o celkové 4. 
místo s družstvem z Králova Pole. V pří
ští sezoně zůstane osa týmu mladších 
žáků pohromadě a pokud kluci vytrvají 
v poctivém přístupu k tréninku, mohou 
jistě pomýšlet na medailové umístění 
v soutěžním ročníku 2012/2013.

Starší žáci – Starší žáci prošli přes 
léto výraznou generační výměnou 
a  z  úspěšného týmu z  minulé sezony 
zůstali jen čtyři hráči. Ostatní kluci po
skočili do starších žáků z  loni výborně 
hrajících mladších žáků. Prohry se silný
mi soupeři hned na začátku podzimní 
části znamenaly vyřazení z  bojů o  Žá
kovskou ligu. V zimním období se starší 
žáci zúčastnili turnaje Sokol Cup v No
vém Veselí a  vyhráli kvalitně obsazený 
turnaj v Telnici. V  jarní části pak pokra
čovali v  solidních výkonech a  skončili 
uprostřed tabulky 11členné Jihomorav
ské ligy. Stejně jako družstvo mladších 
žáků, má i  tento tým velké ambice pro 
příští sezonu 2012/2013, kdy zůstane 
krom tří hráčů v nezměněné sestavě.

Dorost – Družstvo mladšího dorostu 
bylo v  premiérové sezoně zařazeno do 
kvalitně obsazené II. ligy. Před sezonou 
sice tým oslabil odchod Jochmana do 
Karviné, ale posílením byl příchod několi
ka hráčů ze Sokolnic, Újezda, Hostěrádek 
a Bohunic, kteří prodlouží své působení 
v  Telnici i  pro další rok. Před začátkem 
soutěže dorostenci absolvovali něko
lik přátelských zápasů se stejně starými 
i  staršími soupeři. V  mistrovských zápa
sech pak během sezony 2011/2012 na
sbírali 16 bodů za 8 vítězství. V konečné 
tabulce II. ligy nám patří 9. místo. Během 
zimní přestávky i dorostenci absolvova
li přípravné turnaje, konkrétně ve Zruči 
nad Sázavou, ve Valticích a samozřejmě 
i  domácí turnaj v Telnici. Vrcholem jara 
byl pak velikonoční Prague Handball 
Cup s kvalitní mezinárodní účastí. 

Muži – Sezona 2011/2012 je přes dob
rý start, kdy se podařil postup v  Čes
kém poháru i úvodní tři zápasy v II. lize, 
hodnocena jako nejhorší za posledních 
několik let. Tým po slibném úvodu pod
zimu ztratil tvář a  nedokázal bodovat 
ani s  podle předpokladů hratelnými 
soupeři. Návrat do Telnice tak rozhodně 
nebyl podle představ hráčů ani fanouš
ků, kteří s  přibývajícími porážkami jen 
těžce hledali cestu do haly. Závěr sezo
ny pak ovlivnila také zranění klíčových 
hráčů a po pravdě jsme rádi, že je téhle 
zpackané sezony, v níž jsme skončili na 
posledním 12. místě, konec. O  soutěži, 
která se bude v  Telnici hrát v  sezoně 
2012/2013, se rozhodne v závislosti na 
výsledcích ostatních soutěží nad námi 
po uzávěrce zpravodaje. Jakmile bude 
známo obsazení mistrovských soutě
ží, budeme vás informovat na našich 
stránkách  www.hazenatelnice.wbs.cz.

Výbor oddílu házené TJ Sokol Telnice

Z utkání mužů Sokolnice–Telnice
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Kamkoli v této rubrice na celou stánku dát soubor: Plakat_Via_Coeli.pdf

 demontáž „nafukovačky“

 sPortovní den v sokolnICíCh

 volejbalovÝ turnaj

V úterý 8. května 2012 se sešlo v are
álu TJ Sokol Telnice více něž 40 brigád
níků, kteří přišli demontovat obecní 
„nafukovačku“ tak, aby hřiště mohlo 
být využíváno k  původnímu účelu. 
Práce s  přehledem řídil zástupce firmy 
Techtex Fanda Topinka a  i vzhledem 
k  vysokému počtu zúčastněných šly 
práce svižně od ruky a kolem 13.00 hod. 
si všichni mohli říci hotovo! Všechny 
komponenty haly byly úhledně složeny 
do ocelového kontejneru a jsou vzorně 
připraveny na podzim, kdy se hala opět 
nafoukne. Velký dík opět patří oddílu 
házené TJ Sokol Telnice a  zástupcům 
místního klubu malé kopané FC Fotři, 
kteří všichni v  přátelské atmosféře po

mohli dobré věci. Zvláštní poděkování 
pak patří nejstarším, ale také nejpilněj
ším brigádníkům – Toníkovi Jahodovi, 
Jirkovi Dudákovi a Jirkovi Přerovskému! 
Od středy 9. května je již tedy možno, 

mimo tréninkových časů jednotlivých 
oddílů, zajít si již bezplatně na hřiště 
zasportovat. Přijďte! Děkujeme všem za 
spolupráci!

Vladimír Blaženka, místostarosta obce

Při příležitosti oslav 150. výročí založe
ní Sokola uspořádala TJ Sokol Sokolnice 
v sobotu 19. května 2012 „Sportovní den“. 
Během slunečného odpoledne předvedli 
svá vystoupení cvičenci všech věkových 
kategorií a sportovní oddíly Sokola Sokol
nice. Se sletovou skladbou „Chlapáci III“ 
vystoupili muži ze Sokola Telnice, které 
do celku 25 cvičenců doplnili bratři ze So
kola Brno, Hodonín, Strážnice, Bratislava 
a Vídeň. Sportovní den byl zakončen mi
strovským utkáním II. ligy házené mužů 
mezi celky Sokola Sokolnice a Telnice. Zá
pas byl vyrovnaný, ale pro tentokrát ne
patrným rozdílem vyhráli domácí borci.

Za učinkující Pavel Oborný 

V sobotu 12. května 2012 se za pod
pory obce Telnice uskutečnil na tel
nické sokolovně již 27. ročník turnaje 
ve volejbale. Jako každý rok se mohl 
přihlásit každý, kdo se chtěl pobavit 
a mírně si potrápit tělo. Letos se turna
je zúčastnilo osm družstev složených 
ze sportovních nadšenců všech věko
vých skupin. Vedle již tradičních účast
níků se letos připojili i noví a věřím, že 
nelitovali a že se budou rádi vracet i v 
letech příštích. Náladu nám nezkazil 
ani deštík, který se na nás snášel po 
celý den. Byl to však naštěstí déšť mi
losrdný, který antuku příjemně kropil. 
Ze hřiště rozhodně nikoho nevyhnal! 
A  že byla trochu zima? Roztopená 
udírna a ohniště s opékající se kýtou – 
to vše nám dělalo velmi milou společ

nost. Už teď se všichni těšíme na příští 
ročník! Účastníci turnaje: Tomiho zas 
vyndej, Supi, Špunti, Kapitáni (zvaní 

též Klobásci), Fotři, Baby Tennessee + 
O + M, Soft Porno Stars, STS Chvojko
vice Brod.  Kateřina Páralová
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Akce je pořádána s podporou Jihomoravského kraje. 

Dvoudenní cykloputování po architektonických    
a duchovních perlách v kulise říčních údolí a lesů 
Vysočiny. Na prstenec cesty obkružující z jihu         
a západu moravskou metropoli od ruin dolno-
kounického kláštera Rosa Coeli až po Bránu nebes 
kláštera Porta Coeli u Tišnova navlékneme místa 
dýchající historií - městečka, hrady, románský 
kostel či památky těžby rud a kaolínu. Objevíme 
kraj, který ač blízký je přesto zcela odlehlý. 
 
Termín: 4.-5. 8. 2012 
Výchozí stanice: Telnice 
Cílová stanice: Tišnov 
Trasa: Telnice – Dolní Kounice – Moravský Krumlov – 
Rosice – Domašov – Šmelcovna – Maršov – Deblín – 
Dolní Loučky – Předklášteří - Tišnov 
Délka: 115 km  
Typ kola: 2 – trekové/1 - horské 
Obtížnost: 2 – turista  
Účastnický poplatek: 100,- Kč (průvodce, pitný režim, 
drobné občerstvení, doprovodné vozidlo, účastnické 
tričko, pojištění, ubytování) 
Přihlášky: pomocí formuláře na www.oreltelnice.cz 
nebo e-mailem na vecheta@oreltelnice.cz do 10. 7.  
 
Podrobnosti po přihlášení a na www.oreltelnice.cz.  

 

VIA COELI 
NEBESKOU CESTOU 

 

Spolek pro postavení a udržování Orlovny v Telnici 

Další připravované akce: 
 

PO JIHOMORAVSKÝCH 
VINAŘSKÝCH STEZKÁCH 
28.–30. 9. 2012 
Strážnicko, Mutěnicko, Velkopav-
lovicko, Mikulovsko (150 km)  
 

ZA SEDMIZUBÝM BOSKOVICKÝM 
HŘEBENEM NA MALOU HANOU 
20. 10. 2012  
Boskovicko, Malá Haná, Velké 
Opatovice (70 km) 
 

2X PŮLDENNÍ CYKLOSEMINÁŘ 
 
Pět výletů bicyklení přivádí účastníky na 
vybrané nejkrásnější cyklotrasy Jihomo-
ravského kraje ve stopách průvodce                
„20 cyklistických TOP výletů na jižní Moravě“.  

www.oreltelnice.cz 
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Rybářský sportovní klub Telnice u Brna  
pořádal dne 12. května 2012 rybářské 
závody o  věcné ceny. Ani nepřízeň po
časí soutěžící neodradila od účasti na 
závodech, přišli v hojném počtu. Soutěž 
trvala od 7.00 do 13.00 hodin. Závodu 
se zúčastnilo mnoho zdejších i přespol
ních soutěžících, které přišlo podpořit 
mnoho příznivců z  řad veřejnosti. Po 
skončení závodu byli vítězové a všechny 
děti obdarováni věcnými cenami. Všich
ni účastníci se shodli na tom, že prožili 
příjemný den, byť na malém, ale dobře 
zarybněném rybníku. Domů si někteří 
odnesli krásné úlovky, které si můžete 
prohlédnout na přiložených fotografiích 
i na stránkách obce Telnice. Pro zajíma
vost uvádím některé výsledky soutěží
cích podle pravidel pro soutěž v  tabul
kách.

Za zmínku stojí, že třetí soutěžící, 
Vítězslav Buček, ulovil úhoře říční
ho o délce 73 cm a  jeho bratr Zbyněk 
Buček, specialista na lov amura, ulo
vil čtyři ryby, přesto dosáhl výsledku  
267 cm.

 S pozdravem Petrův zdar
Jan Doležal, předseda Rybářského 

sportovního klubu Telnice 

děti do 15 let
Jméno Počet ulovených kaprů Součet v cm Největší kapr 

1. místo Martin Stříbrnský 7 395 cm 69 cm
2. místo Šimon Linhart 3 158 cm 58 cm

3. místo Jan Purket 2   95 cm 50 cm

dospělí 
Jméno Počet ulovených kaprů Součet v cm Největší kapr

1. místo Ivo Bazala 7 350 cm 58 cm
2. místo M. Potočný 6 318 cm 63 cm

3. místo Vítězslav Buček 4 286 cm 55 cm

  rybářské  
závody

 sedmÝ ročník turnaje smíŠenÝCh dvojIC v kuželkáCh
Na letošní ročník turnaje smíšených 

dvojic, který se konal 22. dubna 2012, se 
přihlásilo 9 dvojic ve dvou kategoriích. 
Soutěžilo se v kategoriích žáci a žákyně 
(3 dvojice) a ostatní (6 dvojic). Kategorie 
žáci a žákyně házela na 40 HS, 10 do pl
ných a deset dorážka (dětská 2x) na jed
né dráze a pak výměna drah. Kategorie 
ostatní 48 HS, 12 hodů do plných a 12 
hodů na dorážku. V kategorii dospělí vy
hrála dvojice Alena Dvořáková st. a Jiří 
Dvořák ml. náhozem 369 kolků, na dru
hém místě skončila dvojice Marta Hrd
ličková a  Jiří Hrazdíra st. náhozem 359 

kolků a na třetím místě Klára Dvořáková 
a Pavel Dvořák náhozem 335 kolků.

V kategorii žáci a žákyně obsadila první 
místo dvojice Terezka Hrazdírová a Fran
tišek Hrazdíra náhozem 303 kolků, druhé 
místo dvojice Jaroslava Hrazdírová a Petr 
Šustr náhozem 241 kolků a konečně tře
tí místo dvojice Jana Dvořáková a  Filip 
Dvořák náhozem 239 kolků. Po skončení 
turnaje dostaly všechny dvojice diplom, 
první tři dvojice věcný dar a  družstva, 
která vyhrála, navíc poháry. Fotky z akce 
jsou k vidění na www.oreltelnice.cz. 

Pavel Dvořák, KK Orel Telnice

 jIhomoravské bICyklení – Podyjí
Sobota 28. dubna 2012 byla jako 

stvořená k  pořádnému jarnímu provět
rání kol i  jejich majitelů. Kdo nezaváhal 
a  přijal pozvání Spolku pro postavení 
a udržování Orlovny v Telnici, určitě ne
litoval. Trasa vedla ze Znojma přes Hra

diště sv. Hippolyta a  pokračovala dech 
beroucími vyhlídkami na probouzející 
se krajinu kolem řeky Dyje. Králův stolec 
nabídnul překrásný pohled na kroutící se 
řeku i  další cíle výpravy, např. protilehlý 
Selsfieldův kámen. Tou dobou už se na 

tvářích třinácti účastníků začaly třpytit 
první krystalky soli. Výšlap na Nový hrá
dek a vinici Šobes dal do těla i  trénova
ným borcům. Svou odměnu u vinařského 
stánku si však zaslouženě dopřál každý, 
a že bylo z čeho vybírat. Vesnice Havraní
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  jIhomoravské bICyklení – 
Poklady lednICko-valtICkého areálu

Další pokračování cyklistického pro
jektu Spolku pro postavení a  udržování 
Orlovny v Telnici zamířilo do krajiny pře
tvořené dlouholetou pílí Lichtenštejnů. 
Lednickovaltický areál je známý archi
tektonický, botanický i zoologický skvost 
jižní Moravy. Méně známá je síť kvalitních 
cyklostezek, která jej křížem krážem pro
tíná. Po ní se v  úterý 8. května 2012 vy
dala další výprava nadšených bicyklistů, 
tentokrát v  počtu 35 osob. Nejmladšího 
a nejstaršího účastníka od sebe dělilo 66 
let. Na úvod podnikli výpravu lodí od led
nického zámku k  Minaretu po Zámecké 
Dyji. Věřili byste, že na zhruba tříkilomet
rovém úseku potkáte všechny druhy ryb 
žijících v  naší zemi a  jako bonus želvu 
bahenní, ledňáčka říčního či bobra? Ze 
všech zmíněných však ochotně zapózo
val pouze ledňáček, s bobry prý je těžká 
domluva. Ale to už výprava kotvila u Mi
naretu a hned po jeho pokoření zamířila 
zámeckým parkem zpátky k  přístavišti. 
Cestou pozorovala desítky čapích a volav
čích hnízd, ze kterých se ozývalo hlado

vé klapání zobáků. Její chvíle však přišla 
až na louce před Janohradem, kde spolu 
s desítkami dalších výletníků zakousla, co 
se dalo. Příjemný mírně zvlněný terén lá
kal k dalšímu objevování. Netrvalo dlouho 
a cyklisté se kochali výhledem od Apollo
nova chrámu, obdivovali Tři grácie nebo 
Svatého Huberta, případně si odskočili na 
Rendezvous. Po skupinovém fotografo

vání u Loveckého zámečku se výprava vy
dala kolem Rybničního zámečku na  cestu 
zpět do Lednice. Tento okruh (TOP výlet č. 
9 z 20 cyklistických TOP výletů na jižní Mo
ravě) pro terénní nenáročnost a množství 
zajímavostí i  atrakcí vřele doporučujeme 
rodinám s  malými dětmi. Nebojte se bi
cyklení! Fotky z této akce jsou k vidění na 
www.oreltelnice.cz.  Eliška Vecheta

ky projíždějící pobavila megalomanskou 
hranicí pro pálení čarodějnic. Odhadova
ná výška 8  m, rozměry základny 5x5 m,  
prozíravě umístěno na břehu rybníka. 
Folklóru si naši bicyklisté užili i  poté, co 
opustili úchvatnou vyhlídku Selsfieldův 
kámen a dorazili do Popic. Zde se právě 
odehrávalo vynášení hroznového kozla 
do vinohradu. Ale to už bylo opět na do
hled vytoužené Znojmo, kde se dostateč
ně vybití cyklonadšenci s úlevou svalili do 
polstrovaných sedaček svých automobilů 
a se šťastnými úsměvy na znavených tvá
řích zamířili na večerní grilování či jiné ra
dovánky do svých domovů. Těšíme se na 
viděnou příště! Fotky z akce jsou k vidění  
na www.oreltelnice.cz.  Eliška Vecheta

 hodové veselí v telnICI za dob naŠICh Předků
Taneční zábavy byly v  dávných do

bách brány jako velké společenské osla
vy obce, které se slavily až do založení 
Sokola společně. Nebyly často, ale pak 
trvaly několik dní. Císařské hody, které 
bývaly třetí neděli v říjnu, trvaly tři dny, 
martinské hody trvaly dva dny a svato
jánské hody také dva dny. Za pořádek 
na tanečních zábavách byli zodpovědní 
stárci a stárky, které si zvolila sama chasa. 

Také hlavní stárci byli voleni. V hodovou 
neděli na čísařské hody bývala sloužena 
mše za poděkování šťastně ukončených 
žní, které se zúčastnila všechna mládež. 
Odpoledne se sešli všichni u minulého 
prvního stárka a za doprovodu hudby se 
vydali k obecní kanceláři, kde již čekali 
obyvatelé obce a  obecní výbor se sta
rostou. V čele průvodu šli stárci oblečení 
v krojích. V kanceláři odevzdal první stá

rek do rukou starosty odznak své moci, 
„vrub“. Byla to krátká dřevěná šavle se 
zakulaceným koncem. První stárek nosil 
vrub zavěšený stuhou na ruce. Na vru
bě zaznamenával zářezy, kolik se vypilo 
sudů. Zářezy se dělaly nožem na hrub
ším vrubu, druhá strana byla ozdobná. 
Po odevzdání vrubu starostovi odešla 
mládež do taneční místnosti, kde volila 
nové stárky. Děvčata volila svou první,  

• 
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datum akce Pořadatel místo
1.–10. července Orelský tábor Orel jednota Telnice Borovinka

7.–9. července Letní kino – kinematograf bratří Čadíků Obec Telnice Sokolovna
10. července Výlet pro rodiče s dětmi Telnické sluníčko ZOO a Dinopark Vyškov
14.–21. července Sokolský tábor TJ Sokol Telnice a TJ Sokol Sokolnice Hutník u Strážnice
15.–22. července Ministrantský tábor Farnost Telnice Pozděchov, okr. Vsetín
21. července Kácení máje Obec Telnice a TJ Sokol Telnice Sokolovna
28. července Country den v Telnici Obec Telnice Telnice
5. srpna Divadelní představení Obec Telnice Telnice
11.–12. srpna Nohejbalový turnaj Svatoslav Motal Sokolovna
11.–21. srpna Letní tábor  Draci z Tennessee Olga Netolická Strážnice
12. srpna Rekonstrukce napoleonské bitvy Obec Telnice Telnice
19. srpna Dožínkový výlet do Valašské Polanky Farnost Telnice Valašská Polanka

19. srpna Letecký modelářský víkend Modelářský klub Alka Žatčany  
a TJ Sokol Telnice 

Areál Sokola Telnice

25. srpna Střelecké závody Myslivecké sdružení Telnice Remízek
26. srpna Koncert kapely Moravanka Obec Telnice Sokolovna
1. září Tenisový turnaj Zdeněk Kubíček Telnické kurty

2. září Den pro rodinu Telnické sluníčko Sokolovna

druhou a  třetí stárku. Zvoleni stárci se 
šli představit čekajícím obyvatelům 
a starostovi. Ten připomenul zvoleným 
stárkům jejich povinnosti, udělil jim 
pravomoc rozhodovat ve sporech mezi 
mládeží a  vybídl je, aby dbali pořádku 
a netrpěli hádky a pranice. Pak odevzdal 
prvnímu stárkovi odznak jeho moci, 
„vrub“. Stárci pak rukoudáním slíbili řídit 
se starostovým ponaučením. Pokud se 
nějaký mladík vzepřel poslouchat stár
ka, byl ze zábavy vyloučen. Po slibu stár
ků zahráli muzikanti pochod a stárci se 
stárkami zatančili sólo. Pak zdvihla mlá
dež stárky na ramena a podala jim skle
nice k  přípitku. Druhého dne po volbě 
chodili stárci po vsi a zpívali. V domech 
přednášeli žertovná říkání. Od volby 
stárky se později upustilo, protože mezi 
děvčaty vznikala nevraživost, když byla 
některá zvolena za první a další ji závi
děly.

Nejhlučnější zábava bývala o  císař
ských hodech v  říjnu. Mládež vybírala 
na hody máj co největší. Smrk se vozil 
z  daleka. Kůra se z  kmene oškrabala 
a kmen se ovinul věncem. Vršek ozdobi
la děvčata pentlemi a vrchol červeným 
květovaným šátkem. Na větve napíchali 
jablka a  k  vršku se uvázala láhev vína. 
Odvážní lezci se pak pokoušeli pro ja
blka a  víno vylézt. Mája se stavěla ve

čer před hody za pomocí žebře a dlou
hých tyčí pod vedením prvního stárka. 
V neděli odpoledne po požehnání vyšli 
stárci z  domu prvního stárka do hos
tince s  hudbou, kde se konala nejprve 
skládka. V taneční místnosti byl připra
ven stůl, kde seděli dva strážníci volení 
každý rok k  udržování pořádku při zá
bavách, při mších i  na ulicích. Hudba 
nepřetržitě hrála a  stárci brali děvčata 
k tanci. Když si zatančili, vzali děvčata ke 
stolu, kde jim nalili vína a  děvčata pak 
musela položit na talíř vstupné, přičemž 
se žertovalo. Děvčata dávala 2–5 zla
tých. Ke konci vzali stárci děvčata k tanci 
současně, aby žádná nebyla ta poslední. 
Po ukončení skládky nastala vlastní zá
bava. Hoši pili i kouřili za peníze vybra
né při skládce od děvčat po celé hody. 
Ze skládky se pak zaplatili i  hudebníci 
a  poplatek do chudinského fondu na 
faře, když si žádali o povolení k taneční 
zábavě. Většina mládeže žila na skládku. 
Na vlastní útraty tehdy málokdo. Po ho
dech se zaplatilo hostinskému. Většinou 
hoši ještě museli ke skládce přidat 2–3 
zlaté ze svého. K tanečním zábavám byli 
pouštěni mladíci od 16 let. Stárci udr
žovali pořádek při tanci. Nikdo nesměl 
z  kola vybočit, jinak byl stárkem poká
rán. Po půlnoci byla volenka, kterou 
oznámili pověšením vrubu na světlo. 

Protože se tyto hody slavili tři dny, měli 
i  tři zvolené stárky, a  tak se druhý den 
šlo z  domu druhého stárka a  třetí den 
od třetího.

V neděli po sv. Janu Křtiteli se slavily 
hody svatojánské (posvícení). Stárci pak 
druhý den po svatojánských hodech 
chodili dům od domu a zpívali: „Posvě
cení chrámu Páně my jen jednou v roce 
máme, druzí dvakrát, třikrát a  my jen 
jedenkrát.“ Lidé je pohostili, obdarova
li penězi i  potravinami. O  posvícení se 
sjížděli ke každému příbuzní. Na ulicích 
bylo velmi rušno. Před školou a  farou 
podél silnice stávala celá řada stánků 
s  cukrovím a  hračkami, za humny byl 
kolotoč a u fary houpačky.

Jak psal již pan Perna v kronice, různé 
zvyky se pomalu zapomínaly, až zmizely 
úplně. Měla na to vliv i blízkost Brna, kdy 
lidé dojíždějící tam za prací se nejprve 
přestali oblékat do krojů a  začali nosit 
obleky, které byly pro práci pohodlněj
ší. Vlivem brněnského prostředí zaniklo 
i  nářečí. Později s  příchodem televize 
a počítačů v dnešní době je dobře, že se 
v naší obci pořád zachovává tradice hodů 
a  že se naši občané dokážou odpoutat 
od vymožeností doby a  znovu, tak jako 
dříve, se sejdou u  tradic našich předků. 
Byla by škoda na ně zapomenout.

Dagmar Čechová, kronikářka

 telnICké akCe – červeneC a srPen 2012
• 
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výlet se koná v úterý 10. července 2012 
Odjezd autobusu v 8.30 hodin od Pohostinství u Laštůvků. 
 Program výletu: návštěva ZOO, přesun silničním vláčkem  
nebo místním autobusem do Dinoparku.
 Na místě je možnost občerstvení a hřiště pro děti.  
Výlet je určen dětem v doprovodu dospělé osoby.  
Příspěvek na dopravu činí 70 Kč pro telnické občany,  
100 Kč pro přespolní, děti jedou zdarma.  
                                                                       Těšíme se na Vás!
Přihlásit se můžete do 4. července 2012 
u Pavly Chovancové na tel.: 774 513 735 
nebo emailu: pavla.chovancova@telnickeslunicko.cz.

TELNICKé  
SLUNíČKO  
vás srdečně zve na 

Realizováno za finanční podpory obce Telnice

výlet do zoo 
a dinoparku vyškov

Realizováno za finanční podpory obce Telnice

stručnÝ Program:
Pátek 21. září 2012 – 14.30 hod. odjezd z Telnice – večer posezení
sobota 22. září 2012 – po snídani odjezd do malebného polského městečka  
Karpacz, kde je možnost nákupu v místních obchůdcích a tržnicích  
a kde je výchozí místo k výstupu na Sněžku a ledovcovým jezírkům –  
večer posezení (na tento den je vhodné cestovní pojištění do zahraničí)
neděle 23. září 2012 – po snídani odjezd do Janských Lázní,  
výšlap na Černou horu (1 298 m.n.m.), je možné i kabinovou  
lanovkou – 14.00 odjezd z Janských Lázní – na zpáteční cestě podle času  
zastávka na přehradě Les u Království u Dvora Králové – příjezd do Telnice mezi 19.00 a 20.00 

Přihlášky a další informace: zdeněk kubíček, tel.: 604 563 222

výlet do krkonoš za turistikou 
Srdečně vás zveme na výlet do Krkonoš. termín: 21.–23. září 2012 (pátek až neděle)

doprava: autobus – odjezd 21. září 2012 ve 14.30 od Pohostinství u Laštůvků
ubytování: Penzion Táňa v Peci pod Sněžkou (majitel Josef Müller, rodák z Telnice)

stravování: 2 večeře a 2 snídaně v místě ubytování
termín závazných přihlášek:  

do 30. června 2012 (záloha 500 Kč/osoba) 
Cena: asi 1 200 Kč dospělí,  

1 050 Kč děti do 10 let  
(zahrnuje dopravu,  

ubytování,  
2x polo 

penzi)
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TRADIČNÍ TELNICKÉ
KROJOVANÉ HODY

20. – 25. června 2012
 www.telnice.cz

STŘEDA    7.00  odjezd stárků pro máju
20. června

PÁTEK 18.00 taneční generálka krojované mládeže
22. června 19.00 taneční generálka stárků

SOBOTA 10.00 výzdoba hodového areálu
23. června 12.00 ruční stavění máje
 19.00 posezení u cimbálové muziky (Masarykovo náměstí)
  hraje cimbálová muzika Aleše Smutného
 20.00 předhodová zábava (areál Sokola Telnice)
  hraje hudební skupina Merllin

NEDĚLE  8.30 mše svatá v kostele sv. Jana Křtitele
24. června 13.45 sraz všech krojovaných – Palackého ul.
 14.00 krojovaný průvod obcí, předání hodového práva
 16.00  hodové odpoledne s hudbou p. Přerovského,  

lidové tanečky nejmladších dětí, krojovaná mládež –  
Československá beseda, stárci – Moravská beseda

 20.00  hodová zábava (areál Sokola Telnice)  
hraje hudební skupina Modul

PONDĚLÍ 19.00 Ženáčské hody (Růžová ulice) průvod stárků a hodová zábava
25. června  hraje dechová hudba Dambořanka a cimbálová muzika Primáš


